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Stikkord: solidaritet

EU er utvidet med ti nye medlemsland, åtte av dem er tidligere kommunistdiktaturer. 
Sett fra de nyes ståsted, betegnet i. mai 2004, slik mange kommentatorer har påpekt, en 
slags tilbakevenden til Europa, det endelige tegn på at at kommunisttidens øst-vest-

15 år etter Berlinmurens fall.deling er overvunnet, nesten
Det var relativt høy prosent for tilslutning i de nye landene, men til dels lav valg

deltagelse. Skepsis til EU eller mangel på politisk interesse og engasjement hos de mange 
hjemmesittere? Antakelig adskillig av begge deler, ikke minst det siste. Vaclav Maly, 
katolsk hjelpebiskop av Praha - tidligere undergrunnsprest som livnærte seg ved'strøjob- 
ber, medstifter av borgerrettsbevegelsen Charta 77 og en sentral skikkelse under fløyels- 
revolusjonen - etterlyste, i et intervju i forbindelse med EU-utvidelsen både mer sam- 
funnsånd og solidaritet på grasrotnivå samt et høyere nivå på den politiske kultur i sitt 
hjemland. Med andre ord: Demokrati er ikke lært over natten. Samtidig: Det nye’ sys
temet, kapitalismen, som understreker ytelse, suksess og profitt virker ikke umiddelbart 
og automatisk befordrende på samfunnsdyder som solidaritet og offervilje eller på frem
veksten av politikere av rette solidariske kaliber. Lignende toner også under et møte i 
Budapest nylig for Europa-regionen av UCIP, Den internasjonale katolske presseunio- 
nen. Og under det hele det store tema: Hva er EU? Hvorfor EU?

Det har de katolske biskopene i EU-landene, gamle og nye, tenkt adskillig over i de 
senere år. Interesserer katolske biskopers EU-tanker norske lesere? Det burde de. Ikke 
fordi det er bispetanker, men fordi her er momenter med relevans ikke bare for EU- 
debatten, nok en gang i emning her hjemme, men for samfunnsdebatten generelt. 
Tittelen på biskopenes erklæring i anledning utvidelsen, Solidaritet er Europas sjeU roper 
ut at EU er mer enn geografi og økonomi:. En vel from tittel? Man tar feil 
bibelord bak hver setning: Her er retningsgivende idealer og realitetsorientering i'ut
fordrende forening.

Biskopenes utgangspunkt er en påminnelse fra pave Leo XIII i encyklikaen Rerum 
(1891), grunnfjellet (nest etter evangeliene) under katolsk sosialisere: Skal et 

samfunn/fellesskap ble hva det er eslet å være, må det være trofast overfor de prinsipper 
det ble grunnlagt på. Og det prinsipp som 
Europa etter 2. verdenskrigs ødeleggelser, var «fred gjennom solidaritet». Det som skal 
virkeliggjøres i EU, skriver biskopene i 2004, er intet mindre enn «et kvalitativt sprang», 

ny måte å leve sammen på», en europeisk bevissthet hvor politisk union går hånd i 
hånd med økende solidaritet. Et Europa hvor hensynet til det felles beste ikke bare har 
forrang fremfor lokale, nasjonale og regionale hensyn, men «i sterkere grad enn hittil blir 
bestemmende for våre handlinger». Å handle solidarisk er å hjelpe andre ut fra bevisst
heten om at vi alle er knyttet sammen, følgelig må europeisk solidaritet strekke seg ut 
over Europas grenser, ikke minst til verdens fattigste land. Bistanden til utviklingslan
dene bør økes fra dagens 0.39 prosent av BNP til 0.7 prosent; mer må gjøres for å gi de 
fattigste landene innpass på det europeiske marked, ikke minst hva angår jordbruksvarer. 
«Uten vilje til å fremme og styrke solidariteten, vil unionen tape sin hensikt.» Så langt 
biskopene.

Apostelen Paulus, en av inspiratorene bak biskopenes erklæring, far siste ordet: «Og 
nå er det vår plikt, vi som er sterke, å bære svakhetene til dem som ikke har denne styr
ken, og ikke leve bare som det passer oss selv (Rom. 15,1).» Ord med gyldighet i mange 
sammenhenger, politiske som personlige.
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den katolske kirke
og religionsfriheten-

:

I

Av May-Lisbeth Myrhaug

«Historisk er ideen og praktiseringen av religionsfrihet bare litt over 200 år. Religionsfrihet er 
ikke det samme som toleranse. De stater som praktiserer toleranse, kan også når det passer dem, 
dra toleransen tilbake. Religionsfriheten er derimot en gndgitt rettighet ut fra det enkelte men
neskets verdighet.» Det skriver May-Lisbeth Myrhaug i denne artikkelen, opprinnelig et fore
drag holdt i november i for på Røde Kors-senteret i Oslo der temaet var hvordan de forskjelli
ge religionene begrunner religionsfriheten.

ten tilsier, privat eller offentlig, alene eller i fel
lesskap, men innenfor gitte grenser. Konsilet 
erklærer videre at retten til religionsfrihet er 
basert på selve menneskeverdet slik dette er til
kjennegitt i Guds åpenbarte ord og ved fornuf
ten. Denne menneskerett til religionsfrihet bør 
erkjennes i samfunnslovene, slik at den blir juri
disk fastlagt.»

Med utgangspunkt i Det annet Vatikankonsils 
(1962-1965) Erklæring om religionsfriheten, 
Dignitatis Humanae, fra 7. desember 1965 vil jeg 
begrunne Den katolske kirkes forståelse av reli
gionsfriheten. I erklæringens paragraf 2 heter 
det: «Dette Vatikankonsil erklærer at mennesket
har rett til religionsfrihet. Denne frihet består i 
dette at alle skal være fri for tvang både fra 
enkeltmenneskers, sosiale gruppers og en hvil

ken som helst 
menneskelig 
makts side, slik at

Religionsfrihet - en gudgitt menneskerett 
Det annet Vatikankonsil fremholder religions
friheten som den ypperste av alle friheter fordi 
«den øverste norm for menneskelivet er selve 
den guddommelige, evige, objektive og univer
selle lov». Religionsfriheten knyttes til samvit
tigheten, ettersom «det er i sin samvittighet 
mennesket møter og erkjenner den guddomme
lige lovs fordringer; mennesket er forpliktet til 
trofast å følge sin samvittighet i all sin gjerning,

May-Lisbeth Myrhaug er 
magister i religionshistorie og 

katolsk medlem i 
Samarbeidsrådet for tros- og 

li vssynsorganisasjoner; 
medlem av St. Olavs redaksjon.

St. Olav Hefte 6/7, 2004
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for filosofien om individuelle rettigheter. Han 
legger vekt på en syntesetenkning av menneske
lig fornuftstenkning og kristen åpenbarings- 
kunnskap.

Thomas Aquinas fremhever menneskets spe
sielle status som et fritt vesen. Han utviklet 
naturretten - det vil si det naturrettslige grunn
laget - at alt kommer fra Gud og opprettholdes 
av Gud; nåde og natur 
utfyller hverandre.

Senere på 1500-tal- 
let vil en annen domi- 
nikanerpater, Barto- 
lomé De Las Casas, 
samt teologer tilhø
rende jesuitterordenen 
utarbeide teologiske 
argumenter for men
neskets verd og verdig
het for urfolket i Sør- 
Amerika, rettet mot kolonimaktens grove 
utnyttelse og undertrykking av dem. Ved uni
versitetet i Salamanca, Spania, hadde Barto- 
lomé, med utgangspunkt i Thomas Aquinas’ 
naturrettslige tenkning, bygd opp et forsvar for 
indianernes menneskerettigheter. Pave Paul IIIs 
bulle Sublimis Deus (1537) om indianernes men
neskerettigheter var sterkt påvirket av de span
ske dominikanernes arbeid på området.

for derved å nå frem til Gud, som er det endeli
ge mål. Ingen skal derfor tvinges til å handle 
mot sin samvittighet, og ingen skal heller nek
tes å følge den, især i religiøse spørsmål».

De prinsippene for religionsfrihet som slåes 
fast, har sin årsak i hvert menneskes egenverdi 
som person, og er et stadig tilbakevendende 
tema i pave Johannes Pauls II program. De tre 
første ordene i deklarasjonen - «Dignitatis 
humanae personae» («den menneskelige perso
nenes verdighet»), - går hele tiden igjen i pavens 
vokabular. Det er det utgangspunkt som hele 
den katolske sosiallæren hviler på. Paven, som er 
sterkt forankret i konsilet, har ytterligere for
sterket dette argument med hjelp av personalis- 
men, en filosofisk retning som utforsker forbin
delsen mellom frihet og menneskets verdighet. 
Dette går også tydelig frem i hans mange doku
menter, særlig i dem som behandler sosiallæren, 
og spesielt i encyklikaen Centesimus annus 
(1991).

Det annet 
Vatikankonsil 

fremholder 
religionsfriheten 
som den ypperste av 
alle friheter...

Det første utkastet til det som til slutt ble

i
konsilets erklæring om religionsfrihet, var skre
vet av det daværende Enhetssekretariatet (i dag 
Det pavelige råd for kristen enhet), og den opp
rinnelige ideen var at erklæringen skulle komme 
inn som et kapittel om økumenikk.

Historisk er ideen og praktiseringen av reli
gionsfrihet bare litt over 200 år. Religionsfrihet 
er ikke det samme som toleranse. De stater som 
praktiserer toleranse, kan også når det passer 
dem, dra toleransen tilbake. Religionsfriheten 
er derimot en gudgitt rettighet ut fra det enkel
te menneskes verdighet

i

r"
Samvittighetens lov
I 1891 kom pave Leo XIII med sosialencyklika- 
en Rerum Novarum om arbeiderspørsmålet. 
Han har med sin ency- 
klika grunnlagt den 
katolske kirkes sosial- 
lære. Menneskerettig
heter har i nyere tid 
hørt inn under kirkens 
sosiallære - en retning 
innen moralteologien 
som fokuserer på sam
funnet og omfatter 
mange felt som: fred og 
krigsspørsmål, våpen
handel, arbeidsmarkedsspørsmål, gjeldssane
ring, menneskehandel, miljø, nord/sør-proble- 
matikken, solidaritet med de fattige og under
trykte, avskaffelse av dødsstraff etc. Alt med 
menneskets verdighet og ukrenkelighet i sen
trum og alle disse problemstillinger hører inn 
under den pavelige Justitia et Pax-kommisjons 
arbeidsområder

Den guddommelige 
og naturlige lov viser 
mennesket den vei 
det må følge for 
å handle vel og nå 
sitt mål.

Det som ligger til grunn for den katolske 
kirkes menneskesyn, er læren om menneskets 
gudlikhet. Fra gudlikheten utleder en mennes
kets frihet, og den er forutsetningen for å kunne 
tale om menneskenes likeverd og likhet - om 
menneskene som søstre og brødre.

Kirkens lære om menneskerettigheter og 
religionsfrihet har sine røtter i Åpenbaringen og 
i naturretten.

Bispekonferansen i England og Wales uttalte 
i 1998, i forbindelse med 50-årsjubileet for FNs 
Menneskerettighetserklæring, at den historiske 
utviklingen av menneskerettighetene blant 
annet kan føres tilbake til den katolske kirkes 
store kirkelærer: den hellige Thomas Aquinas 
(1224-1274). Han bidro med en ny filosofi om 
menneskerettigheter - og var opptatt av forbin
delsen mellom individ og samfunn som basis

II
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Pave Leo XIIIs Rerum Novarum var den før

ste encyklika som direkte tok opp menneskeret
tigheter med fokus på arbeidernes menneske
verd og rettigheter. Deretter kom pave Johannes 
XXIIIs Pacem in terris (1963), som vektlegger 
menneskets grunnleggende rettigheter og samti
dig understreker menneskets plikter som sam- 
funnsvesen.

dets grunnleggende rettigheter og plikter. 
Naturloven kan anvendes på ulike måter, men 
den må gjennomtenkes i forhold til mennes
kenes ulike livsvilkår, det vil si hvor de måtte 
befinne seg: sted, land, tidsepoke, omstendighe
ter. Likevel forblir naturloven, innenfor ram
men av de ulike kulturer, en sammenbindende 
norm - mellom de enkelte mennesker som kne
setter felles prinsipper som overskrider disse for
skjeller.

Naturloven, Skaperens gode verk, legger en 
fast grunnmur som menneskene kan reise 
moralnormens byggverk på, normer som skal 
lede dets valgmuligheter. Den utgjør den moral
ske grunnvoll som er nødvendig for å bygge fel
lesskap mellom mennesker.

Endelig er den det nødvendige grunnlaget 
for den sivilrettslige lov, som bygger på den 
enten ved en gjennomtenkning som trekker 
konklusjoner ut fra naturlovens prinsipper eller 
ved positive og juridiske tillegg til den.

Det 2. Vatikankonsil, det store konsilet som 
reformerte kirken på alle områder, fremmet en 
ny forståelse, kalt samvittighetens lov. Dignitatis 
Humanae beskriver, som nevnt, den katolske 
forståelse av menneskeverdet gjennom naturret
ten og gjennom den teologiske forståelse av 
menneskets gudlikhet, imago dei. Fra dette teo
logiske standpunkt utledes rettigheter som reli
gionsfrihet og forholdet til andre religioner. 
Samvittigheten fremheves som en konstitue
rende del av menneskets vesen.

I den katolske kirke er det med andre ord to 
tradisjoner som fører frem til Det 2. 
Vatikankonsil, og som ligger til grunn for den 
teologiske forståelsen av menneskerettigheter:

1. Mennesket er født med fornuft og vilje. 
Det er en verdighet gitt mennesket i kraft av 
menneskets natur. Naturloven er forstandens lys

Imago dei
Så til menneskets gudlikhet, imago dei. Siden 
mennesket som individ er skapt i Guds bilde, 
eier det en verdighet i egenskap av person: 
Mennesket er ikke bare noe, men Noen. Det er i 
stand til å kjenne seg selv, eie seg selv, til fritt å 
hengi seg selv og inngå i fellesskap med andre. 
For fra én og samme rot har Gud skapt alle 
folk/folkegrupper. Denne lov om menneskelig 
solidaritet og nestekjærlighet gjør oss viss på at 
alle mennesker i sannhet er søsken, uten der
med å se bort fra det rike mangfold som perso
ner, kulturer og folkegrupper representerer.

Jeg vil atter poengtere at samvittigheten, slik 
den er uttrykt i Dignitatis Humanae, forplikter 
alle til å følge sin samvittighet, selv om en skul
le ta «objektivt feil» ut fra kirkens synspunkt. 
Også i dag plikter en å følge sin «informerte» 
samvittighet. Derfor må ingen tvinges til å gi 
troen sin tilslutning. Det ligger i selve troens 
natur å være en fri handling. Frihet er i men
nesket en kraft til vekst og modning, og den 
utøves i samspill mellom mennesker. Retten til 
å gjøre bruk av sin frihet er et krav som ikke kan 
skilles fra menneskeverdet. Til et liv i frihet er 
det Kristus har frigjort oss. Det begrunner 
naturligvis også den grunnleggende respekt for 
annerledes troende og tenkende mennesker, og 
er basis for det å kunne gå i dialog med andre 
religioner og livssyn.

som Gud har nedlagt i oss, og som Gud har gitt 
oss ved skapelsen. Det er den naturrettslige 

begrunnelsen 
underbygger mennes
kerettighetenes univer
selle karakter og gyl
dighet.

2. Mennesket er

som

... samvittigheten, 
slik den er uttrykt i 

Dignitatis 
Humanae, 

forplikter alle til å 
følge sin samvittig

het, selv om en 
skulle ta «objektivt 
feil» ut fra kirkens 

synspunkt.

skapt i Guds bilde, 
imago dei, og har sin 
evige verdighet ut fra 
denne gudlikhet.

Naturretten 
Først til naturretten, 
som er skrevet og risset 
inn i sjelen til alle og 
enhver fordi den er 
menneskets fornuft, 

som befaler å gjøre vel og forbyr å synde. Den 
guddommelige og naturlige lov viser mennesket 
den vei det må følge for å handle vel og nå sitt 
mål. Dens hjørnestein er lengselen etter Gud og 
underkastelsen under Gud, som gir opphav til og 
dømmer om alle goder. Den er et uttrykk for 
menneskets verdighet og danner grunnlaget for
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Religionsdialog og religionsfrihetens kår 
Pave Johannes Paul II har sagt at religionsfrihe
ten er menneskerettighetens hjerte, og det er bare 
å henvise til hans eget banebrytende arbeid når 
det gjelder religionsdialog, et av hans prioriterte 
arbeidsområder. Det henvises til Verdens- 
bønnedag for fred i 1886 i Assisi, ofte kalt Assisi 
I, og i 2002, kalt Assisi II, hvor paven atter invi
terte verdens religiøse ledere til bønn og samta
ler. Det utgikk en felles uttalelse fra dette møtet 
med forbud mot å bruke religion for å legiti
mere krig, vold og terror i verden. Til slutt: 
Forskjeller mellom mennesker er en del av Guds 
plan - han vil at vi skal trenge hverandre. 
Ulikheter mellom oss skal oppmuntre til neste
kjærlighet og solidaritet.

Hvordan står det til med religionsfriheten i 
dag? Det synes som om den er truet fra for
skjellige hold, spesielt fra to hold: På den ene 
side fra de fundamentalistiske grupper og beve
gelser innenfor de forskjellige religioner, som 
kristne høyregrupper i USA, indiske hinduna- 
sjonalister som vil ha en egen hindustat, mus
limske brorskap og jødiske ultrakonservative 
grupper, for å nevne noen, og på den annen side 
fra sekulære grupper som ikke evner å forstå tro
ens vesen og karakter.

Med utgangspunkt i deklarasjonen Dig- 
nitatis Humane kan vi spørre: Finnes det et til
svarende dokument f. eks. i islam? Sjefredaktør 
Richard John Neuhaus i tidsskriftet First Things, 
New York, skriver at «islams lov er nesten para
graf for paragraf en antitese til den lære som

deklarasjonen om religionsfrihet forkynner». I 
Dignitatis Humanae har religionsfriheten, som 
nevnt, sine røtter i den guddommelige åpenba
ring og er ikke basert på en fiendtlighet mot det 
sekulære samfunn eller stat. En viss frihet til å 
praktisere sin tro er ikke nok: Mennesket må ha 
sin fulle og hele frihet, til selv å kunne velge 
hvilken tro som er til det beste for en selv, samt 
konvertere til en annen tro om en måtte føle for 
det.

På religionsfrihe
tens vegne er jeg urolig 
for det som skjer i 
Afghanistan og Irak 
hvor okkupasjonsmak
ten USAs nærvær er 
med på å styrke og legi
timere fundamentalis
tiske islamske retning
er. Det er nok å vise til 
land som Iran, Sudan,
Saudi Arabia for å fa 
kunnskap om hvordan 
religionsfriheten praktiseres med den type stats
ordning: Religionsfriheten krenkes og brytes 
daglig år ut og år inn. Og ikke bare religionsfri
heten, men menneskerettighetene generelt, her
under også kvinners rettigheter.

Vi må ta opp budskapet fra Assisi II og si at 
vi ikke aksepterer at en religion blir brukt til å 
undertrykke mennesker eller til å idømme men
nesker straffer med døden til følge.

Siden mennesket 
som individ er skapt 
i Guds bilde, eier 
det en verdighet i 
egenskap av person: 
Mennesket er ikke 
bare noe, men 
Noen.

En liten bit konsilhistorie
I mars 1963 ble John Willem Gran vigslet til biskop og 
«automatisk medlem av det pågående konsil», som 
han skriver i boken Det annet Vatikankonsil: opp
brudd og fornyelse. St. Olav Forlag 2001. I september ikke møte en slik motstand i denne forsamling at det
1965 begynner konsilets siste sesjon. «Om paven vil la kunne tydes som tegn på lunkenhet i en sak som er
teksten om religionsfriheten, som var blitt trukket av så stor rekkevidde for anerkjennelsen av mennes-
tilbake under press fra minoriteten på tampen av keverdet. [-] et nyttig korrektiv til de absolutte for-
fjorårets sesjon, som lovet bli oppført som første sak muleringer vi kjenner fra siste århundre [-] Det nye
på dagsordenen? Den blir,» skriver Gran. Han er testamentes ånd krever et slikt korrektiv». Gran trek-
medlem av den økumeniske kommisjon - ledet av ker bl.a. inn nordiske katolikkers erfaring: en spredt
kardinal Bea - som har arbeidet med saken. «Sesjon og «bitteliten hjord», men «hver dag opplever vi at
etter sesjon var teksten blitt knadd, forenklet og for- myndighetene i våre ikke-katolske land sikrer oss
bedret. Opposisjonen mot den hadde således vært religionsfrihet, ikke fordi de er enige med oss, men av
nyttig, hvis ikke direkte nødvendig.» hensyn til vårt menneskeverd. Skal vi så ikke gjøre

Dekretet blir endelig vedtatt den 7. desember mot andre det vi ønsker de skal gjøre mot oss? (Matt
1965 med 2308 ja-stemmer, 70 nei-stemmer og 8 7.12)» Et noe annet syn på saken enn det Monsignore
ugyldige stemmer. Underveis har biskop Gran holdt Lefebvre, ifølge Gran, fremmet: «Bare Kirken har rett
et sterkt innlegg, skrevet i samarbeid med hans teo- til frihet. Dette er den katolske lære i et nøtteskall!»

logiske rådgiver, dominikanerpater Albert Raulin. 
Dekretet er «en prøvesten for Den katolske kirkes og 
vår egen oppriktighet overfor den menneskelige 
familie i vår tid», påpeker Gran. «Erklæringen bør

i
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århundradets
kardinali

Av Gunnel Vallquist

Den 13. mars i år dog Franz Konig, arkebiskop emeritus av Wien. Han kan med full ratt 
benåmnas «Århundradets kardinal». F odd 1905 intradde han i kyrkans tjanst 1927, utnamndes 

av Pius XII till arkebiskop av Wien 1936 och kardinal två år senare, blev emeritus 1983 och har 
sedan dess var it oavbrutet verksam på många fdlt. Om hans långa och handelserika liv har den 
hogt renommerade journalisten Hubert Feichtlbauer skrivit en utmårkt sakkunnig våldoku- 
menterad och spånnande biografi, utan att forenkla eller forskona på sanningens bekostnad: 
«Franz Konig. Der Jahrhundert-Kardinal» (Holzhausen Verlag, Wien, 2003)

l
for Ibsen och Wagner, tecknade och målade och 
skrev vers och teaterpjåser.

Så småningom mognade dock tanken på att 
bli pråst; Konig for till Rom och studerade vid 
Gregorianska universitetet. Efter sex år och 
doktorsgrad i filosofi blev han pråstvigd och 
fick kaplantjånst hemma i Osterrike. Vid sidan 
av pråsttjånsten ågnade han sig åt forskning i 
religionsvetenskap, och efter att ha disputerat 
blev han docent i åmnet vid Wiens universitet. 
En avhandling om Zaratustra och Gamla 
Testamentet, ett trebandsverk Christus und die 
Religionen der Erde och en religionsvetenskaplig 
ordbok hor till hans tidigare forfattarskap. 
Sedan foljer, ur biskopens perspektiv, en lång 
rad bocker om kyrkans och vårldens problem i 
vår tid.

Men biskopens intresse omfattade också 
naturvetenskaperna; han var en ofta sedd gast

Franz Konig våxte upp i lantbrukarfamilj, dår 
han var åldst av tio syskon. Redan i folkskolan 
visade han låslust och glupande hunger efter 
kunskap i alla åmnen, och så småningom lycka- 
des lårare och vanner till familjen overtyga 
foråldrarna om att pojken måste få studera. 
Han kom alltså in vid ett katolskt gymnasium 
men det drojde innan han beslot sig for att bli

pråst; hans for- 
hållande till kyr- 
kan var «inte sår- 
skilt innerligt», 
fast han foljde de 
sedvanliga regler- 
na. Men han slu- 
kade bocker och 
briljerade i både 
levande och doda 
språk, svårmade

Gunnel Vallquist er forfatter, 
professor og en av 

banebryterne for fri katolsk 
journalistikk i Norden; 

fast medarbeider i St. Olav, 
medlem av Svenska Akademien 

og æresdoktor i teologi.

St. Olav Hefte 6/7, 2004
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på vetenskapliga konferenser och hade nåra 
kontakt med bland andra Konrad Lorenz och 
astrofysikern Carl von Weizsåcker. Han skafFa- 
de fram alla handlingar i Galileiprocessen - de 
var spridda på olika håll - och overlåmnade 
dem till påven, som låt en kommission under- 
soka saken. Dårefter kunde påven till sin och 
allmån låttnad forklara domen mot Galilei som 
det misstag den var. Konigs princip var att 
vetenskapen skall uttala sig inom sina grånser 
och religionen inom sina; då behovde det inte 
bli några motsågelser. Men hur sållan tillåmpas 
inte den principen!

pen i kyrkan, att det som angår alla också skall 
om inte beslutas så åtminstone dryftas av alla. 
Han begagnade också alla tillfållen att mota 
månniskor inte bara i kyrkan utan i vardagsli- 
vet, på arbetsplatser och i kulturella samman- 
hang. Såkert var det 
onskan att stimulera 
lekfolkets insatser och 
erbjuda dem en spiri
tualitet på hog nivå 
som kom honom att 
redan på femtiotalet 
infora Opus Dei i 
Osterrike, något som 
fortfarande forebrås 
honom just av dem 
som annars år hans 
mest entusiastiska anhångare. Detta foretag 
håvdar lekfolkets och inte bara klosterfolkets

Lekmdnnens roll och 
insatser i det 
kyrkliga livet var en 
viktig del av Konigs 
kyrkosyn, fjarran 
från all klerikalism.

Årkebiskop av Wien
1956 kallades Konig av Pius XII helt ovåntat till 
årkebiskop av Wiens stift, ett av de storsta i 
Europa och dårtill fullt av spånningar, politiska 
inte minst. Det var inte en okontroversiell 
utnåmning. Med storsta tvekan och efter att ha 
bett att fa slippa, axlade Konig uppgiften. Av de 
flesta togs han emot med glådje, men av andra 
med misstro, betraktades som «rod», i synner- 
het sedan han avlagt ett besok hos landets pre
sident. I sin bok Appelle an Gewissen und 
Vernunfi (Appell till samvete och fornuft) 
beråttar han sjålv om det mediala ramaskriet 
foljande dag: «En kardinal besoker den socialis- 
tiske presidenten! Jag blev omedelbart ståmplad 
som socialist, vilket jag inte var och inte ville 
vara. Så småningom vande man sig i alla fall, 
men det var mycket jag fick svålja innan man 
insåg att kyrkan verkligen skall bygga broar 
over en klyfta som bestått i generationer.» 
Kontroversiell forblev Konig och hans tid, 
«Konigs era», som termen lyder: entusiastiskt 
stodd av framstegskatoliker, ogillad och forta- 
lad av reaktionåra kretsar.

Osterrike var ett katolskt land, och de stora 
politiska besluten engagerade sjålvfallet också 
kyrkan. Debatt, dialog och overlåggningar 
pågick ståndigt. Lika ståndigt pågick partigrå- 
len, dår man också forsokte dra in kyrkan eller 
åberopa sig på kyrkliga principer, for eller emot. 
Konig holl jårnhårt fast vid principen att den 
kyrkliga ledningen aldrig fick blanda sig i parti- 
politiken; kyrkan har ingen kompetens i stats- 
angelågenheter, fastslog han; detta år lekfolkets 
sak, och lekfolket skall vara sjålvståndigt.

Lekmånnens roll och insatser i det kyrkliga 
livet var en viktig del av Konigs kyrkosyn, fjår- 
ran från all klerikalism. Han påminde gårna om 
den klassiska men oftast undanskymda princi-

kallelse till helighet. Dess medlemmar finns på 
alla hogre nivåer i samhållet; de år mycket rik- 
tigt lekfolk men styrs med jårnhård auktoritet 
av idel pråster. Detta visste den liberalt instållde 
kardinalen nog inte då han gav dem sitt stod 
och en av Wiens fornåmligaste kyrkor. I en nit- 
tiotalsintervju kom Opus Dei-frågan upp; kar
dinalen nåmnde då att beromda teologer stållt 
sig kritiska till «denna specifika spiritualitet» 
och fortsatte: «Jag vill 
inte komma med några 
føreskrifter, men jag 
menar att Opus Dei i 
hela kyrkans intresse 
borde med mycket 
storre oppenhet stålla 
kritiska frågor till sig 
sjålv.»

Konig holl jarnhårt 
fast vid principen 
att den kyrkliga 
ledningen aldrig fick 
blanda sig i parti- 
politiken ... detta 
dr lekfolkets saky och 
lekfolket skall vara 
sjålvståndigt.

Feichtlbauer såger 
att Franz Konig trots 
sitt omvittnat goda 
hjårta upplevs som en 
aning kylig, reserverad 
person. I Osterrike kan 
man ofta vara oversval-
lande, och det blir nog kardinalen inte. (Men en 
nordisk besokande - jag har haft tillfålle att 
mota honom ett par gånger - frapperas tvårtom 
av hans vånligt tillmotesgående sått, hans 
intresserade lyssnande och oppna direkthet.) 
Konig blev som årkebiskop otvivelaktigt upp- 
skattad och beundrad av de allra flesta. Han 
hade tidigare varit ungdomspråst och sjukhus- 
pråst, sportat i olika grenar (bland bokens illu-
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strationer finns en, festlig, dar han sparkar boll 
i fotsid biskopsdress), han talar en mångd språk, 
lever enklare ån de flesta och år mycket generos.

påvlig diplomat i Bulgarien och Turkiet, att 
Konig i sin egenskap av årkebiskop av Wien, 
den ostligaste utposten i den fria vårlden, skulle 
ta sig in i dessa lander och uppmuntra de fang- 
na kyrkoledarna. Når Konig frågade hur han 
som biskop skulle ta sig igenom jårnridån, sva- 
rade Johannes: «Ni går bara ner till stationen 
och koper biljett.»

Så lått gick det vål inte, men det gick, och en 
smal kontaktkanal hade bildats. Kardinalen 
reste på eget initiativ och utan något uppdrag, 
talade inte i Vatikanens namn men hade dess 
stod och levererade vid hemkomsten utforliga 
rapporter. Snart kunde hogre Vatikandiplo- 
mater folja i hans spår och etablera en ny och 
foråndrad «ostpolitik».

En av dessa ostresor slutade i katastrof. En 
dag i februari 1960 var Konig tillsammans med 
sin hjålpbiskop Helmut Kråtzl på våg till 
Zagreb for att begrava sin medbroder kardinal 
Stepinac. Till sin overraskning hade han fatt 
visum från jugoslaviska beskickningen i Wien 
och var angelågen om att resa. Morgonen var 
kall och dimmig, blixthalka uppstod, bilen fick 
sladd och frontalkrockade med en tung Iastbil 
inte långt från Zagreb. Chaufforen dog omedel- 
bart (en bild av bilen gor det ofattbart att någon 
kunde overleva), men de båda biskoparna vak- 
nade på ett sjukhus i trakten, svårt skadade. De 
fick emellertid den båsta vård och kunde snart 
transporteras hem med osterrikisk militårheli- 
kopter; Konig var vid den tiden också militårbi- 
skop.

Kardinal Franz Konig 190$ - 2004: 
«Kritik er nodvandigt i alla livsfrågor. 

Det bevarar for stagnation.»

Vid ett tillfålle gav han en vietnamesisk båtflyk- 
tingfamilj en tillflykt i biskopsresidenset; de fick 
folja med honom på semester och kontakten 
består ånnu i dag. Ostresorna gav osokta tillfållen till ekume- 

niska kontakter. For att ytterligare bredda och 
fordjupa dem grundade Konig 1964 stiftelsen 
Pro Oriente, som fatt stor betydelse for ekume- 
niken med ostkyrkorna. I dess studieverksam- 
het ingick resor och konferenser. I detta sam- 
manhang bor nåmnas ett beromt yttrande av 
blivande kardinalen Ratzinger på ett mote i 
Graz 1976: «Når det gåiler påvens primat kan 
Rom inte fordra mer av Ost ån vad som formu- 
lerats och praktiserats under det forstå årtusen- 
det.» Det hor till de av «oppositionen» med for- 
kårlek citerade yttranden som den blivande 
«storinkvisitorn» fållde innan hans rykte som 
progressiv koncilieteolog ånnu forbleknat. Vid 
Pro Orientes tjugoårsjubileum kom presidenten 
for Rådet for de kristnas enhet kardinal 
Willebrands med en forpliktande maning som 
inte glomts: «Bed era biskopar och åven Rom 
att gora mer ån hittills! Insistera på att allt som

Kyrkans nya «ostpolitik»
Franz Konig var en biskop hångiven sitt stift, 

men hans verksamhet 
kom att stråcka sig allt 
långre ut i vårlden. 
Jårnridån skilde ju de 
kristna i våst från deras 
broder i ost, och 
Vatikanens
våvde en egen jårnridå; 
dår gållde principen: 
«Med dem talar vi 
inte.» Detta drabbade 
ofta de lokala kyrkole
darna; Wyszinsky i 
Polen, Minszenty i 

Ungern, Beran i Prag, och andra. Efter sitt till- 
tråde foreslog Johannes XXIII, sjålv mångårig

Konig spelade en 
framtradande roll i 

alla debattema 
(under Andra 

Vatikankonciliet) 
om viktiga reformer 

i kyrkans teologi 
och liv.

politik
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Sprung gehemmt {cf. St. Olav 5:2002) - hejdad i 
springet - kartlagt hur konciliet motarbetats av 
myndigheterna i Rom men aven vilka brister 
som finns i dess egna texter.

har utarbetats teologiskt blir omsatt i praktiken. 
Enheten kommer når den bars av en bred strom 
underifrån.»

Konigs engagemang gallde inte endast kyr- 
korna; hans forskning hade fokuserat på alla de 
tre uppenbarelsereligionerna: judendom, kris
tendom, islam. 1965 inbjods han till islams and- 
liga centrum, Al-Azhar i Kairo, dar han forelås- 
te om «Monoteismen i dagens varld». Detta var 
ett evenemang, och han har bekant att han hade 
hjårtklappning nar han begav sig dit.

«Kritik...bevarar for stagnation»
Konigs forhållande till Rom har ibland varit 
ganska frostigt. Att skriva eller tala emot de 
order som instrommat 
till stiftet från hogre ort 
vore for honom otånk- 
bart. Men han hyckla- 
de aldrig; hans svar till 
Rom
omsorgsfullt stilisera- 
de, och dar saknades i 
forekommande 
såvål applåder som 
knafall, sådant som det 
romerska hovet vant 
sig vid från många pro- 
fessionella jasågare.
Det har ofta funnits 
anledning till oro och 
upprordhet hos kyrk- 
folket; svårast av alla 
tillfållen, inte minst for 
Konig sjålv, var den 
olycksaliga utnåmningen av hans eftertrådare, 
som ju visade sig i det forflutna ha forgripit sig 
på unga seminarister.

Många har under årens lopp sokt sig till kar
dinalen med sorg och vrede over forhållandena 
i kyrkan. Man visste att han alltid har forordat 
kritik: «Kritik år nodvåndig i alla livsfrågor. 
Den bevarar for stagnation.»- «Att alltid a pri
ori inståmma år likgiltig konformism. Att fri- 
modigt våga vara av annan mening, omdomes- 
gillt och klarsynt, år en alldeles nodvåndig 
dygd, en frålsningstjånst.» Genom sitt exempel 
har han hjålpt många: han lyssnar och forstår, 
men framfor allt utstrålar han lugn och inger 
fortrostan: med tålamod och trofasthet kan vi 
forvånta att Guds barmhårtighet skall avgå med 
slutsegern.

I Vatikanens dagstidning Osservatore Ro- 
mano skrev kardinal Konig for några år sedan: 
«Om man i dag frågar efter nittonhundratalets 
stora påvegestalt, behover man inte tveka: Der 
grosse Papst der Wende var Johannes XXIII. Han 
forde kyrkans skepp ur en missforstådd traditi- 
ons bakvatten, ut på oppna havet.» Somliga 
som år rådda for havets stormar och långtar till

«Att alltid a priori 
instamma dr 
likgiltig
konformism. Att 
frimodigt våga vara 
av annan mening, 
omdomesgillt och 
klarsynt, dr en 
alldeles nodvåndig 
dygd, en fralsnings- 
tjanst.» Kardinal 
Konig

Andra Vatikankonciliet - en hojdpunkt 
Andra Vatikankonciliet, som pågick 1962-1965, 
blev en hojdpunkt i kardinal Konigs liv. Det år 
betecknande att han till teologisk rådgivare 
under konciliet valde den store men kontrover
sielle Karl Rahner, som i Salzburg kort forut 
hållit ett tal over Paulusordet «Utslåck inte 
anden». Konig spelade en framtrådande roll i 
alla debattema om viktiga reformer i kyrkans 
teologi och liv. Jag minns honom som en av de 
tre kardinaler som redan forstå dagen beslut- 
samt lyckades lågga om rodret så att kyrkomo- 
tet blev sin egen herre i stållet for att, som den 
romerska kurian beråknat, folja dess riktlinjer 
och godkånna de dokument den forberett. 
Konig var i fråmsta ledet bland dem som kråv- 
de ett avskaffande av de skandalosa formule- 
ringar om judarnas roll i Jesu dod, som fanns 
kvar sedan medeltiden. Når jag nu slår upp i 

min bok Dagbok från 
Rom frapperas jag av hur 
han på område efter 
område med kraft och 
klarhet presenterade de 
hos honom sjålv redan 
mognade ståndpunkter 
som kom att omfattas av 
en våldig majoritet.

Att hoppet som tån- 
des av konciliets anda 
och dess beslut om for
nyelse och reformer till 
stor del blivit gåckat 
genom reaktionåra cen- 
trala krafters forsorg år 

allmånt kånt. Franz Konig vet det och beklagar 
det men hor inte till dem som hojer rosten i 
protest, utom i extrema fall - och dårfor har 
hans auktoritet heller inte rubbats. Men hans 
talskrivare vid konciliet och tillika hjålpbiskop 
Helmut Kråtzl har i en mycket låsvårdbok, Im

alltidvar

fall

i*

Konig holljarnhart 
fast vidprincipen 
att den kyrkliga 
ledningen aldrig fick 
blanda sig i partipo- 
litiken ... detta dr 
lekfolkets sak, och 
lekfolket skall vara 
sjalvstandigt.
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den trygga hamnen har ån i dag inte forlåtit 
honom det.

Konig har deltagit i tre påveval. I alla ansågs 
han «papabile» men awisade beståmt alla for- 
handspropåer. I den forstå konklaven blev 
Montini påve Paulus VI, i den andra, då 
Luciano blev Johannes Paulus I, såg Konig hur 
denne fick en chock och måste overtalas av sina 
grannar. En månad senare, då Luciano dukat 
under for bordan, våckte Konig kurians mis- 
shag genom att kraftfullt håvda att påven måste 
fa delegera en del av av kyrkans styrelse; det 
samlade ansvaret overstiger månskliga krafter. 
Vid den tredje lår Konig ha ingripit når vaiet 
hotade att stagnera; situationen loste sig och 
Karol Wojtyla blev vald.

Sedan dess har inte alltid full overensståm- 
melse rått mellan de båda tidigare kollegerna, 
men Konig forblev oforånderligt lojal. - På en

fråga om han egentligen visste vem det var han 
valde, svarade han «nej», med ett litet leende. 
Ingen annan kommentar.

På sin nittioåttaårsdag sommaren 2003 låg 
Franz Konig på sjukhus efter ett lårbensbrott. I 
mitten av november gick han utan kryckor, 
endast stodd på sin biskopsstav, i kyrkan och 
konfirmerade en grupp vuxna. Om han overle
ver den åttiotvåårige påven kommer han inte att 
delta i konklaven. Gransen går vid åttio. For 
kardinalerna.

Når kardinal Konig i oktober 1985 tog 
avsked som årkebiskop av Wien slutade han sitt 
tal med ett Augustinuscitat: «Når jag båvar over 
vad jag år for er, då trostas jag av vad jag år med 
er. For er var jag biskop, med er år jag en kris
ten. Det ena betecknar åmbetet, det andra 
nåden, det ena faran, det andra råddningen.»1

i
1

detta år. En gemensam bekant i Osterrike oversat
te denna artikel och sånde den till kardinalen, som 
tackade mig i ett vanligt brev dar jag inbjods att ån 
en gång besoka honom for att «samtala om 
gemensamma intressen». Så blev det tyvårr inte.

I borjan av mars invigdes i Wien ett Kardinal- 
Konig-Institut, «forum for troende och icke-tro- 
ende», avsett att fortsåtta verksamheten vid det 
numera nedlagda sekretariat for kontakten med 
icke-troende, som grundades i Rom efter koncili- 
et med kardinal Konig som ledare. Så kommer 
hans livsgårning att fortsåttas och forhoppningsvis 
hans anda att leva vidare i unga medarbetare.

In i det sista var Franz Konig verksam med 
oforånderlig tankeskårpa och engagemang. Han 
fick en fridfuil dod i sitt hem under somnen, som

Kardinal Franz Konig,
ÅRKEBISKOP EMERITUS AV WlEN, 
AVLED DEN 13 MARS.

Forlusten år stor efter «en gigant i 1900-talskatoli- 
cismen», «Osterrikes samvete», «Forsoningens 
man», «Sjålasorjare och brobyggare», som han 
karakteriseras i minnesteckningarna. Konig var en 
man med omutlig integritet, som forenade absolut 
lojalitet med klar och tungt vågande kritik når 
något gick snett i kyrkan. Under de senaste årti- 
ondena med Vatikanens okande trångsyn och 
«reflexartade råddhågsenhet», som han påtalade, 
representerade han, trygg och fri, den tillitsfulla 
oppenhet som var Andra Vatikankonciliets sig- 
num. Han var den siste av de store.

Jag tecknade Konigs portrått i Svenska 
Dagbladet 14 maj 2001 och anmålde utforligt en 
nyutkommen biografi om honom den 4 januari

om hans Herre velat håmta sin trogne tjånare raka 
vågen till sitt rike.

Gunnel Vallquist
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'romantisk’
filmverk

Pater Aage Hauken o.p., klassisk filolog og bibelforsker, 
KOMMENTERER MeL GlBSONS «The PASSION OF THE CHRIST»

Ved Unni Klepper Joyntlå

«.Autentisk i betydningen ‘slik var det’, er Mel Gibsons pasjonsfilm avgjort ikke. Den tar ikke 
hensyn til moderne historisk forskning og er ingen vitenskapelig rekonstruksjon, men derimot 
tradisjonell,» fastslår dominikanerpater Aage Hauken, klassisk filolog og spesialist på Det nye 
testamentet. «Til tross for sterke voldsdoser — virkeligheten har sannsynligvis vart enda verre! - 
er filmen det jeg vil kalle 'romantisk\ dertil er den Hollywoodsk og høyst tradisjonell! Dermed 
ikke sagt at den ikke griper - filmens åpning, for eksempel, er fantastisk!»

Pateren - kriminalforfatter, organist og et farge
rikt innslag på vår hjemlige katolske scene - har 
invitert seg selv til å snakke om filmen qua his
torisk dokumentasjon: Ikke bare Gibson selv 
har gjort et stort poeng av at den skal være nett
opp det. Men i det historiske er pater Hauken 
lommekjent, og her trengs alvorlige korreksjo
ner. Fra en som vet mer om emnet enn de fles
te her hjemme: Aage Hauken er lærd teolog 
med en stor populærvitenskapelig produksjon, 
har vært professor ved dominikanernes Roma- 
universitet Angelicum i fem år, professorvikar 
ved Teologisk fakultet her hjemme i io år og 
«Bibelselskaps-oversetter» i fem år.

han er ikke kommet «for å diskutere», men for 
å «korrigere, klargjøre og kommentere». Inter
vjuer foreslår rask overgang til Piet Hein-meto- 
den: Intervjuobjektet bør selv stille spørsmå
lene, for han vet hva som er interessant å svare 
på, sa Hein engang.

«Vi begynner med filmens mennesker,» sier 
pater Hauken. «Gibson har nemlig valgt feil 
mennesker! Han har valgt pene, vestlige men
nesker. ‘Tidsriktige mennesker’ ville vært adskil
lig mindre av skikkelse, de ville vært tynnere, 
hatt håret i pisk nedover ryggen, vært mørkere i 
huden og mindre letargiske. Det er nemlig ‘for- 
orientalere’ fra to tusen år tilbake vi snakker 
om, mennesker merket bl. a. av mangelsyk- 
dommer. Ikke mange med vakker tanngard! 
Nei, menneskene er bom! Og bidrar til det jeg

Romantiserende, ikke autentisk!
Pateren har sine punkter og synspunkter klare -

;
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mener med det romantiserende ved filmen. At 
disse pene, vestlige menneskene attpåtil taler 
arameisk, eller latin, skaper ytterligere distanse 
til virkeligheten - et annet romantisk trekk» 

Filmen går ikke bak teksten, påpeker 
Hauken. I sin fremstilling følger Gibson evan
geliene, plukker litt her og fletter inn episoder 
og trekk vi kjenner fra den kristne tradisjon, fra 
korsveien og kunsten. Greit nok, kunstnerisk 
sett, men autentisk er det ikke. Og det kommer 
ikke klart nok frem at Jesus døde frivillig! 
Gibson bringer fristelsen inn i bildet, men på 
galt vis. «Hadde Jesus ønsket å komme seg unna 
i Oljehaven, hadde det ikke vært noen sak! På ti 
minutter kunne han vært ute i Judea-ørkenen, 
der ville ingen ville funnet ham - unntagen 
muligens sjakalene!»

Men Pilatus forordnet en ‘mildere’, men likevel 
grusom form for pisking: en rem med jernkuler. 
Vi har med utstuderte torturister og velbrukte 
torturmetoder å gjøre, må vite.»

Hvordan man fikk menneskemengden, 
mobben, med på notene? «Mekanismen er den 
samme som ved enhver sammenstimling: Du 
opphører å være person og enkeltmenneske - 
kollektiv bevissthet og beruselse blir lett spill, 
for den som vet å spille på det.» Det store tem
pelet var under bygging, og tusenvis av arbei
dere var avhengig av arbeidet der som levebrød. 
Og Jesus hadde ved flere anledninger utfordret 
tempelets ledere, og kunne altså lett ‘brukes’ 
som folkefiende. Hadde han ikke sagt han 
kunne bryte ned tempelet på noen dager og 
bygge det opp igjen like raskt? Da tempelet stod 
ferdig år 64 etter Kristus, ble rundt 10.000 
arbeidere arbeidsløse og ble satt til å brolegge 
byens gater...

Pilatus - og mobben
Arrestasjonen av Jesus gir også feil inntrykk: 
Ifølge Johannes - historisk sett den mer pålite
lige av evangelistene - er romerske soldater med 
på arrestasjonen, men i filmen er det bare tem- 
pelvaktene, altså jøder. Pilatus fremstilles som 
altfor svak i forhold til det vi vet fra historisk 
forskning, påpeker Hauken, «han var en erfaren 
og kløktig politiker og embedsmann.» Også når 
det gjelder Pilatus, følger Gibson evangeliene og 
tradisjonen. Og der hvor Pilatus’ hustru kom
mer inn i bildet - «Gibson gjør mye ut av det!» 
- har vi nok et eksempel på det Hauken kaller 
et ‘romantisk’ trekk, hentet fra from katolsk tra
disjon - i likhet med episoden med Veronica og 
svetteduken, episoder som er kjent og elsket fra 
kunsten.

«To ting til å nevne ved den romerske 
embedsmann Pilatus,» sier Hauken. «Han har 

vært klar over Jesu 
uskyld, og han forsøker 
å redde ham fra kors- 
døden ved å dømme 
ham til pisking. Hadde 
han ment at Jesus var 
skyldig og raskt skulle 
skaffes av veie - sabba
ten var jo nær - kunne 
han omgående dømt 
ham til den sort pis

king som raskt endte med døden. Den fantes 
nemlig også - og til den brukte man en slik pisk 
som det i filmen i utgangspunktet gis inntrykk 
av at Jesus ble pisket med: en pisk med ‘klo’, 
som river kjøttet av folk, så de raskt blør ihjel.

Virkeligheten var verre!
«Den som vil studere Jesu lidelseshistorie, gjør 

klokt i å studere likkledet i Torino - dermed 
intet sagt om kledets ekthet, kun at det kledet 
viser, er korrekt i forhold til pisking og korsfes
telse,» påpeker pater Aage. Som professor i 
Roma var han flittig gjest i Det sindonologiske 
museet - «sindonologi er studiet av Torino-likk- 
ledet» - og hadde nær kontakt med museets 
lærde leder, msgr. Ricci.

«Piskingen i Gibson-filmen er en prøvelse 
for et religiøst formet publikum, vi er ikke vant 
til å se vold på den måten. Og, dessverre, for 
sarte sjeler, piskingen den gang har nok vært 

det filmen viser. Selv med den ‘mii-

1
verre enn
dere’ piskingen Jesus fikk, ville han sett verre ut 
enn i filmen - slik likkledet forteller oss. Og 
han må ha vært så redusert at selv korsets tverr
bjelke ble for tung å bære ut til Golgata - i fil
men drar og sleper han på hele korset, det ville 
vært umulig. Og naglene plasseres i hendene, 
slik vi kjenner det fra kunsten - men forsknin
gen viser at dersom nagler ble brukt, gikk de 
gjennom håndleddet.»

I filmen dør Jesus fredelig på korset, men 
virkeligheten 
dømte skulle dø langsomt, fikk vedkommende 
en slags skammel å sitte på - og kunne ble 
hengende der til spott og spe i opptil en uke. 
«Man så gjerne det.» I Jesu tilfelle hadde man, 
på grunn av sabbaten, kun noen timer på seg og 
valgte en raskere metode: nagler i hender og føt-

«... det er det jeg 
kaller det roman

tiske som redder 
filmen — ikke dens 
angivelige realisme.

nok mye verre. Hvis denvar

i\
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ter og ingen sittestøtte. Trykket på føttene gjør 
at man prøver å avlaste’ ved å henge etter 
armene - inntil man ikke orker det lenger og 
igjen belaster føttene, inntil man skifter til 
armene igjen - en opp-ned-bevegelse med 
krampaktig pusting inntil man lider en kvel- 
ningsdød. Siden Jesus var så utmattet av pis- 
kingen, var han nok død etter et par timer. De 
to som ble korsfestet sammen med Jesus, var 
derimot ikke blitt pisket og var fortsatt i live - 
så knuser man skinnleggen på dem, og de dør 
raskt av kvelning.

«Disse ‘tekniske’ tingene vet vi svært meget 
om - pisking og korsfestelse var vanlige saker, 
og i det perspektiv var det intet spektakulært 
eller eksepsjonelt ved Jesu død. Også svampen 
med isop - en urteblanding med en viss bedø
vende virkning som stakkaren innimellom fikk 
suge i seg - er veldokumentert. Dette var profe
sjonelle bødler som visste hva de skulle gjøre, alt 
etter hvor lenge den dødsdømte skulle henge.»

Aage Haukens konklusjon.: «Filmen er 
ingen vitenskapelig rekonstruksjon, men en 
romantisk og nokså kunstferdig gjengivelse, 
basert på den tradisjonelle evangeliske fremstil
ling og den ‘reproduksjon’ av den som vi finner 
i kunsten; en på ulike måter ‘glosset’ fremstil
ling, adskillig gru - til dels i god Hollywoodstil
- til tross. På mange måter en nydelig film i all 
sin grusomhet og brutalitet. Jeg har allerede 
nevnt flere av filmens ‘romantiske’ trekk. De 
mest ‘romantiske’ innslagene står kvinnene for, 
de er billedskjønne og ungdommelige, mens 
mennene jevnt over - dog ikke Jesus - er stygge
- og dertil onde. Scenen ‘ved korsets fot’ ligner 
de tradisjonelle korpartier i et utall kirker rundt 
om. Og scenen med Herodes - han fremstilles 
som en dandy og laps, men var i virkeligheten 
en dyktig og slu politiker om holdt seg ved 
makten lenge! - er som tatt ut av Richard 
Strauss’ opera Salome!»

Via Dolorosa er også blitt feilplassert, påpe
ker Hauken. «Den må ha gått fra Herodes’ 
palass - hvor Pilatus residerte - og ut gjennom 
bymuren like ved. Dessuten ville neppe latin 
blitt brukt av Jesus, men gresk...»

gene! Og fremstillingen av oppstandelsen er 
direkte klosset: Jesu amerikanske ansikt - rent 
og pent.»

Ingen dyp film, mener pateren. «Jesu psykis
ke og åndelige lidelse må ha vært større enn den 
fysiske, men den ser vi ikke - det vi far, er det vi 
ser, og her overdøver det fysiske. Lidelsen blir 
vel ‘dyrisk’.»

Religiøst utbytte? «Jeg gikk til filmen først 
og fremst av historisk interesse,» svarer Hauken, 
«som fagmann, lyttet 
til språk etc., sjekket 
fakta - nettopp fordi så 
mange så begeistret 
mente at dette var 
fakta, at ‘slik skjedde 
det’. Jeg gikk ikke for å 
oppleve filmens religiø
se side, men jeg ble 
beveget både her og der, men da av andre ting 
enn teologien - mer av det filmatiske. Mitt inn
trykk fra midt i salen var at folk rundt meg var 
konsentrert og tydelig grepet - intet av den van
lige knistring og knasing å høre! Et tegn på at 
filmen fungerer religiøst, var min opplevelse. 
Andre vil ha en annen mening - vi har jo alle 
hørt og lest at her spriker det kraftig.»

Men. Det dype og egentlige i påskedramaet 
formidles ikke. «Vi får de fysiske detaljene - 
adskillige av dem ukorrrekte, andre pyntet på - 
altså det som er lettest å formidle. Men det 
egentlige, det som teller, er Jesu frie aksept av 
rollen som offerlam - og det kan lett gå den 
uinnviede tilskuer forbi, og tilbake blir et trist 
justismord.

Hvis du skulle lage en film om den hellige 
Maximilian Kolbe - presten og Auschwitz- 
fangen som uoppfordret meldte seg for å ta en 
annens, en familiefars, plass i en uthungrings- 
bunkers - ville selve stedet, bunkersen hvor han 
led en grusom sultedød, selvsagt være av betyd
ning å vise. Men den egentlige utfordringen 
ville være å vise den sjelelige holdning, det fri
villige offer. Gibsons film kommer på mange 
måter ikke lenger enn til bunkersen.»

«Det dype og 
egentlige i påske
dramaet fo rm idler 
filmen ikke.»

i i

Et siste, langt mindre vesentlig poeng fra 
professoren: «Bare så det også er nevnt: Det var 
ikke langfredags lyn og torden som gjorde ende 
på tempelet, slik regissør Gibson vil ha oss til å 
tro! Tempelet brant i år 70 etter Kristus.»

Dramatisk nok, men likevel langt mer pro-

Formidler ikke ‘det egentlige’...
Filmen qua film? «Med det forbehold at jeg ikke 
er filmkritiker, vil jeg kalle filmen god. Og det 
er det jeg kaller det romantiske som redder fil
men - ikke dens angivelige realisme. Til tider er 
det effektmakeri og Hollywood for alle pen- saisk.
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; ludvig holberg 

den store opplyser
Fra et foredrag av Lars Roar Langslet

«Idag for 250 år siden døde Ludvig Holberg. Men vi er 250 år for sent ute med å anlegge sorg i 
den anledning.» Slik innledet Lars Roar Langslet sitt foredrag i Nationaltehatret den 28. janu
ar i år. Og fortsatte: «Tvert imot er det gleden som samler oss her — gleden over at vi fikk en så 
mirakuløst mangesidig, livsklok og kvalitetsbevisst forfatter som den første store i vår moderne 
litteratur, og fremfor alt: gleden over at Holbergs diktning på sitt beste fortsatt er spill levende!»

Vi har, med Langslets tillatelse, klippet litt i foredraget: én liten bit fra de innledende avsnitt 
fulgt av de avsluttende betraktninger, som trekker frem andre, høyst aktuelle, sider ved Holberg 

enn hans velkjente og overveldende «teaterraptus».

bøkene formelig strømmet fra hans penn - en 
komedie i måneden mens han hadde sin teater
raptus, en epistel i uken i hans siste leveår, bind- 
sterke historiske, juridiske og filosofiske verker 
skapt på rekordtid - 20 000 trykte sider ialt, 
det er det ufattelige volum på Holbergs litteræ
re innsats. [-]

Holbergs komedier er selvsagt hovedsaken 
når han blir hyldet her i huset, som gang på 
gang har ført hans stykker frem til braksuksess 
på scenen. Men han var jo så meget mer enn 
komedieskriver - de utgjør bare en brøkdel av 
hans enorme litterære produksjon. I det meste 
han skrev, er det vitenskapsmannen som trer 
frem - historikeren, juristen, økonomen, teolo
gen og filosofen; han spente over en bred vifte 
av fag. Men også her passet han på å skrive slik 
at det kunne belære og underholde et bredt

Fra unge år satte Holberg seg som livsoppgave å 
skape en dansk-norsk bokverden som både i 
bredde, allsidighet og kvalitet var på nivå med 
de store kulturlands litteratur. Deres nasjonallit
teratur var blitt grunnlagt gjennom flere gene
rasjoner, med mange forfatteres bidrag. Holberg 
gjorde det nærmest som et ’enmanns-show,

med veldige am
bisjoner og uut- 
tømmelig skaper
kraft. Til tross for 
skrøpelig helse og 
hypokondriske 
anlegg arbeidet 
han hele sitt voks
ne liv målbevisst 

raskt, nesten 
uten pauser, og

Lars Roar Langslet er tidligere 
stortingsmann og kultur

minister, har hatt mange verv i 
katolsk sammenheng: forfatter 

av en rekke biografier, bl. a. 
Holbergbiografien fra 2005: 

«Den store ensomme»
°g
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Siden kom den i miskreditt og ble skjøvet ut av 
rettsrelativismen, men under og etter annen ver
denskrig ble det et tankekors at rettsrelativisme 
ikke kan grunngi noe som rett og sant i kampen 
mot det rettsløse diktaturet - og naturretten 
fikk sin renessanse.

Så skrev han de før
ste bindsterke fremstil- 
linger av vår historie 
helt ned til nutiden, og 
mens tidligere historie
bøker hadde konsen
trert alt om kriger, fyr
ster og stormenn, la 
han tyngde i fremstil
lingen av samfunnsliv 
og kultur. Også slik ble 
han en foregangsmann, 
for en ny orientering i 
historiefaget på viten
skapelig grunn. Han 
var før ute med det enn 
andre av tidens histori
kere, f.eks. Voltaire, 
som har fatt ry interna
sjonalt som grunnleggeren av moderne historie
forståelse.

publikum. Han så, som de fleste av opplys
ningstidens store ånder, sitt mål i å opplyse 
almenheten, og ville ikke skrive kaudervelsk for 
bare en klikk av egne fagfeller. Der har vår tids 
forskere meget å lære.

Utenfor Nationaltheatret står Ludvig 
Holberg i bronse, flankert av Henrik og 
Pernille, og ser lattermildt over mot Univer-

Det radikale i 
Holbergs tanke
verden er hans
sterke forsvar for 
trosfrihet, toleranse,
trykkefrihet,
kvinnens likerett —
og hans lidenskapeli
ge angrep på tvang, 
undertrykkelse, 
fanatisme og 
fundamentalisme.

Teologen Ludvig Holberg ble en livsklok og 
mangesidig filosof, som aldri opphørte å reflek
tere over menneskets natur og lodd i tilværelsen. 
Også her meddeler han seg i en kunstnerisk 
form, og da blir det lett tolket som overfladisk 
av moderne lesere som er vant til at filosofi skal 
være knusktørt eller uforståelig, helst begge 
deler. Men Holbergs 
livsfilosofi har ennå 
viktige ting å si oss.
Fornuften er naturlig
vis rettesnoren, vårt 
viktigste redskap til å 
forstå hva som er sant 
og rett; og vi må alltid 
prøve de påstandene vi 
møter, med skepsis og 
sunn sans, før vi gir dem vår tilslutning. Men 
Holberg var en troende kristen, som innser at 
mangt overgår fornuftens kompetanse, uten 
derfor å være i strid med fornuften. Der er en 
høyere orden i tilværelsen og i samfunnet, og 
han var ingen opprører mot den - selv om 
mange siden ønsket å utlegge ham slik.

Det radikale i Holbergs tankeverden er hans

Universitetet protesterte så vilt mot å få et gjø- 
glerhus som sin nærmeste nabo - det passet seg 
nemlig ikke for vitenskapenes tempel. Kanskje 
tenker han på at da Universitetet i Oslo ble opp
rettet i 1811, kom den største donasjonen fra 
Holberg-formuen i Danmark - den var enorm 
da han døde, takket være testators bergenske 
forretningssans og legendariske gjerrighet, og 
ble i ettertid brukt som pengebinge for å gi 
bidrag til mange gode formål. Men Holberg står 
der også som et trossig symbol på betydningen 
av at kunst og vitenskap er likeverdige veier til 
sann erkjennelse. Derfor står han best der han 
står, på vår side av byens hovedgate, enda han 
kunne ha fortjent et minnesmerke også på 
Universitetets grunn.

Men idag bør det også minnes om hans inn
sats som vitenskapsmann. Han skrev tvillingri- 
kenes første lærebok i jus og innførte med den 
naturretten som rettesnor i juridisk tenkning.

Holberg... visste at 
latter er et sterkt 
våpen, som avkler 
makten og uretten.
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sterke forsvar for trosfrihet, toleranse, trykkefri
het, kvinnens likerett - og hans lidenskapelige 
angrep på tvang, undertrykkelse, fanatisme og 
fundamentalisme. Han var opplysningens store 
foregangsmann i Norden. Det gjør ham aktuell 
og relevant også idag.

Det slo meg sterkt etter den skjellsettende n.
september at store 
deler av vår verden 
aldri har hatt noen 
opplysningstid - aldri 
noen Holberg, for å si 
det slik. Det var jo 
denne renselsestiden 
som sørget for at inn
grodd fanatisme og 
fundamentalisme også 
i vår del av verden ble 

langsomt temmet under appellen til humanitet, 
toleranse og kritisk meningsbrytning.

Det krevde mot å gå foran i striden for men
neskelighet, likeverd, tanke- og trosfrihet, slik 
Holberg gjorde det. Den vestlige sivilisasjon 
høstet varige frukter av at 1700-tallets ledende 
skikkelser utviste et slikt mot. Det åndelige 
klima ble mildere, friere, mer åpent for avvi
kende tanker. Etterhvert trengte disse idealer 
langt inn i andre sivilisasjoner og har fatt global 
autoritet. Men n. september viste oss med 
skremmende tydelighet at det stadig fins viktige

enklaver hvor fanatisme, fundamentalisme 
deres følgesvenn terrorismen holder stand - og 
hvor det ikke er lov å le av fanatikerne, slik 
Holberg lærte oss. For han visste at latter er et 
sterkt våpen, som avkler makten og uretten. 
Men i fanatiske sekter og autoritære samfunn er 
latter alltid bannlyst.

°g

Holbergs livskloke moderasjon, søkende 
refleksjon og humane toleranse er en viktig for
svarslinje også mot vår tids fundamentalister - 
mot alle dem som er no % overbevist om at de 
selv har rett og kan ta seg til rette, enten de opp
trer som islamske fundamentalister i Osama bin 
Ladens terrorbander, eller som sionistiske fun
damentalister i Sharons Israel, eller som vulgær- 
protestantiske fundamentalister i Texas og Det 
hvite hus.

Men den udødelige 
Holberg, som over

lever århundrene, er 
lystighetens magiker 

i vår diktning...

Det var et stort etisk alvor i Ludvig Holberg 
- han var slett ingen lettbent moromann som 
lekte seg i tingenes overflate. Men han hadde 
sans for lekens og lystighetens egenverdi, og han 
brukte latteren som våpen - og til vern mot ver
dens elendighet.

Idag hedrer vi Holberg også i alvorets tegn - 
det er tross alt et dødsfall vi feirer. Men den udø
delige Holberg, som overlever århundrene, er 
lystighetens magiker i vår diktning...

betroed at concipere deslige Bønner, bad jeg alle
ene om Jordens grøde i Almindelighed, og en vel- 
signd Høst: eller, hvilkes var en sikkere; jeg bad, 
at Gud vilde give os det, som er os mest tienligt, 
og betiende mig af Agurs rgundige bøn, som fin- 
des i prover. 30V.8.9.: Herre giv mig hverken 
Fattigdom eller Riigdom, men fød mig med mit 
daglige Brød, paa det jjeg af Overflod ikke skal 
fornegte dig, eller jeg af Armod skal stiele, og tage 
min Guds navn forfengelig. Man finner saadan- 
ne slags Bønner at have været recommenderede 
end ogsaa af hedninger [-] Socrates berømmer 
hos en gammel Poet saadan Bøn: O Jupiter! giv os 
det Gode, enten vi bede eller ikke bede derom, og 

ikke det Onde, endskiønt vi tilbede os det.

Fra «Om at bede til Gud» fra Ludvig 
Holbergs «Betragtninger over
RELIGIEUSE MATERIER»:
Jeg forkaster ey heller de daglige Bønner, som giø- 
res om Regn, Soelskin, god Vind etc.. Jeg bekien- 
der alleene, at om det mig blev overdraget at for
fatte Bønner, at jeg ikke skreed til Specialia, og 
det af adskillige Aasager. 1.) Efterdi, hvad som kan 
være nyttigt for mig, er paa samme Tiid skadeligt 
for min Næste. Den samme Soelskin eller regn, 
som vederqvæger min Ager, kand forderve 
andres, og den Vind, som bringer mit Skib frem, 
kand drive utallige andre tilbage. 2) Efterdi jeg 
haver merket, at saadant haver givet anledning til 
en slags Overtroe blant Almuen. Thi, naar en 
Præst beder forgiæves om Regn eller Soelskin, og 
på en andens Bøn følge de ombedne Ting, heder 
det ofte hos Almuen, at et er stor Forskiel, naar 
Hr. Niels eller Hr. Jacob beder, endskiønt begge 
Mænd kand være lige gode og bede med lige 
Andagt. [-] Jeg siger derfore, at, hvis det var mig

giv os
[-] Vor Religion er i sig selv beviislig nok, uden at 
den skal grunde sig paa Erholdelse af timelige 
Ting, som vi bede om.

(Fra «Holberg: Epistler og smaastykker i ut
valg» ved Frands Bull, H. Aschehoug & Co., 
Kristiania/ Kjøbenhavn 1922)
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fransiskanerne
jubilerer

8o år i Norge og 70 år i St. Hallvard 

JUBILEUMSKÅSERI VED PEGGY BrUCE

I menighetsbladet Hallvardsvaka nr. 4 1997 leser vi: «Den 4. april 1924 kom en båt fra 
Nederland til Norge. Om bord var fire Antonius-søstre og to firansiskanerbrødre, pater Hol og 
pater Jorna. Dermed var den firansiskanske familie kommet tilbake igjen etter reformasjonen.» 
Slik begynte det. Eller vi kan trekke linjene tilbake til middelalderen: Før reformasjonen var der 
fransiskanerklostre mange steder i Norge, også i Oslo, Bergen, Tønsberg, hvor der også har vart 
fransiskanere etter 1924.

Leo, og flere fransiskanere, den siste var nok 
pater van Vugt. I 1934 flyttet pater Hol til 
Bergen, og der er neppe den Bergenskatolikk, 
ihvertfall av min årgang, som ikke husker ham, 
halve menighetens skriftefar.

Etter hvert var der mange fransiskanere 
innom Bergen i kortere eller lengere tid. Den 
første norskfødte fransiskanerpater etter refor
masjonen, pater Hanssen, var - etter å ha arbei
det i flere menigheter, også i St. Hallvard - sog
neprest i Bergen i flere år inntil han døde i 1976.

Fransiskanere har der vært også i Hauge
sund, Halden, Fredrikstad, Sylling, på Lille
strøm der pater Heimeriks holdt til i 17 år. I en 
menighet med stor vekst var han drivkraften 
bak både nytenking og ny kirke. Til Kristian
sand kom pater Boers i 1940. På en reise for et

De to fransiskanerne som kom den gangen, og 
som overtok i menigheten i Arendal, var pater 
Hol og pater Jorna. Etter noen tid dro sistnevn
te tilbake til Nederland. Dette er et fenomen

som vi er blitt gan
ske godt kjent med, 
men ikke har vendt 
oss til i disse 80 
årene: vips så er en 
eller annen flyttet et 
eller annet sted, og 
det har vi måttet 
avfinne oss med! 
Pater Jorna var og 
en tid i Tønsberg, 
dit kom senere 
legendariske pater

Peggy Bruce er legfrans is kaner 
med lang fartstid i katolsk 

arbeid: Hun har vart formann 
i Norges Katolske 

Kvinneforbund, organisasjons- 
sekretær i 11 år i Unge Norske 

Katolikkkers Forbund (idag 
NUK), menighetsrådsfoynnann 

i St. Hallvard i to omganger.

St. Olav Hefte 6/7, 2004
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års tid siden traff jeg en dame som opprinnelig 
var derfra. Hun fortalte at da hun gikk på gym
naset under krigen, holdt en katolsk prest fore

drag om katolisisme, 
men hun husket ikke 
hva han het. «Pater 
Boers,» sa jeg, «da gikk 
du sammen med....» 
nevnte flere av hans 
konvertitter, 
senere har vært aktive i 
kirken. Etter et av
brudd noen år hadde 
fransiskaneme menig- 
hetsansvar i Kristian
sand uavbrutt fra 1950 

til september 1971. Pater Ronald ble den store 
barnevennen også der, startet dukketeater og var 
sikkert ildsjelen bak da menigheten fem år på 
rad vant førstepremie i byens bilkortesje 17.

mai, med Tornerose ett år og Tulipaner fra 
Amsterdam et annet!

Sånn sett har dere fransiskanere i disse 80 
årene vært med å bygge opp kirken i Oslo 
Katolske Bispedømme - kanskje også på steder 
jeg ikke har tatt med. Det er mange, mange 
fransiskanere vi har kjent i disse 80 årene, flere 
enn jeg kan nevne i dag, men pater Ronald har 
vel tatt med alle i sin preken. Det er mange vi 
har vært glade i, og vi har vært bedrøvet og lei 
oss når de har måttet forlate oss.

I 70 av disse årene har dere vært i St. 
Hallvard. Det var tidlig på 30-tallet at det ble 
inngått en avtale mellom den nederlandske pro
vins og vår biskop, og — her siterer jeg fra jubi
leumsboken Den katolsk kirke i Norge (1993): 
«Fransiskaneme var meget brukt som menig- 
hetsprester rundt om i verden. Kunne en biskop 
først fa denne ordenen til å ta seg av en menig
het, kunne han regne med at det ble skaffet 
prester så lenge avtalen mellom den lokale kir
keadministrasjon og ordenen sto ved lag.» I dag 
er der en slik avtale mellom den polske St. 
Hedvigs-provinsen og Oslo Katolske Bispe
dømme. Så vi kan se lyst på fremtiden!

I 1934 kom 
de første 

fransiskanere... 
Kirken var en liten 

bakgårdskirke, og 
boforholdene trange 

for å si det mildt.

°g

som

Men det var altså i 1934 at de første fransis
kanere, pater Boers og pater Notenboom, kom 
til St. Hallvard. Om årene fra 1934 til 1990 er 
der skrevet mye i jubileumsboken. Det var pater 
Notenboom som ble sogneprest, og med et kort 
avbrekk i Nederland var han her helt til som
meren 1955. Det kan ikke ha vært bare lett i en 
østkantmenighet i Oslo i 30 årene, og så kom 
krigs- og etterkrigstid. Kirken var en liten bak
gårdskirke, og boforholdene trange for å si det 
mildt. Der var planer for nytt kirkebygg, planer 

måtte legges på is, og senere ble radikaltsom
forandret etter at kirkebyggeren pater 
Castricum og pater Arno overtok som hen
holdsvis sogneprest og kapellan i 1955. Da var 
Oslo Øst ganske annerledes med utbyggingen 
av mange drabantbyer innenfor våre menighets- 
grenser. Ny kirke fikk vi i 1966, og her har det 
siden vokset og grodd. Mange fransiskanere, 
både prester og brødre, har vært her i kortere 
eller lengere tid. Brødre ja, allerede i 1934 kom 
broder Martin. Han var en viktig og kjær del av 
menigheten og var her til april 1958. Fra senere 
tid kjenner vi jo både broder Hubert og broder

Den gamle prestegården - med porten inn til 
«bakgårdskirken» — i Urtegaten; her bodde 

fransiskaneme inntil de flyttet til Enerhaugen i 1967. 
I første etasje var det de seneste årene vaktmesterbolig, 
i annen etasje menighetslokale, kjøkken og kontorer; 
prestene bodde i tredje etasje. Illustrasjon fra Johs. 
Bruces bok «Fra Urtegaten til Enerhaugen» (1990).

Bjarne.
På 90-tallet skjedde det forandringer, i 1992 

kom pater Nikolas fra Polen og ble kapellan
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januar 1995. Etter hvert kom flere polske fran- 
siskanere. De fortsatte arbeidet i menigheten da 
dere fra den nederlandske provins tok opp 
andre oppgaver og forsvant til Grefsen og 
Vinterbro.

Så mye om det en kan kalle konkrete fakta.
Mye viktigere er hva dere 
fransiskanere har betydd 
for Kirken i Norge, for 
St. Hallvard menighet - 
det arbeidet dere har 
utført, den utvikling 
dere har vært drivkraften 
bak helt fra dere kom.

Også i menigheten 
har denne 
fransiskanske ånd 
vært viktig for 
utviklingen...

For oss i St. Hallvard 
er dette 80-70-årsjubi- 

leum et jubileum fylt av takknemlighet for den 
måten dere har forvaltet deres pund, takknem
lighet for at dere har gitt og fortsatt gir oss del i 
den fransiskanske ånd. Ikke bare i menighetsli- 
vet, men ved slikt som Fransiskussentrum i 
Bergen, som pater Hertman bygget opp, pater 
Arnos kameratklubb i St. Hallvard, og ikke 
minst Fransiskushjelpen. Også i menigheten 
har denne fransiskanske ånd vært viktig for 
utviklingen, fra en menighet på 226 sjeler i en 
kirke i en bakgård i Urtegaten til dagens menig
het på over 8000 med et monumentalt kirke
bygg og kloster på Enerhaugen.

Fransiskanerne gikk fra første stund inn for 
å lære norsk, og enda bedre: evnet å sette seg inn 
i norske forhold, forstå oss nordmenn. Pater 
Castricum fulgte med i byutviklingen, sørget 
for at kirken ble liggende på et sentralt sted.

sende det til oss. Alt fra bøker (for eksempel jubi
leumsbøker, som vi vet det finnes i en del menig
heter), hefter, avisutklipp til brev, tegninger og 
annet, vil kunne hjelpe oss. Materiale som ønskes 
returnert bør merkes, eller opplyses om. På for
hånd takk for hjelpen!

Har dere spørsmål, så ta kontakt med under
tegnede, Trine Haaland, Gustav Jensens gt. 8, 
0461 Oslo, tlf. 22 37 73 95/950 40 189,

trinehaaland@yahoo.no eller Berit Muller, 
tlf. 22 27 88 97, beritmuller@yahoo.no.
Joh. Hirsch’ vei 5, 0678 Oslo.

Med vennlig hiben Trine Haaland, red.

Stoff til bokprosjekt om de

«NEDERLANDSKE» FRANSISKANERNE
1 Norge

Brorparten av fransiskanerne fra den nederland
ske provins vil i den nærmeste fremtid forlate 
Norge. De har i 80 år nedlagt et betydelig arbeid 
innen den katolske kirke i landet, og mange 
menigheter har hatt glede av deres innsats.

På oppfordring fra Lars Frendel OFM har 
Berit Muller og undertegnede gått i gang med et 
bokprosjekt om disse ordensbrødrene. For å få en 
mest mulig fullstendig fremstilling av deres liv og 
virke, trenger vi kildemateriell fra de menigheter 
hvor de har arbeidet. Skulle noen ha fotografier, 
skriftlige nedtegnelser, spesielle minner eller lig
nende hvor de nederlandske fransiskanere omta
les, vil vi være svært takknemlige om dere kunne

Trine Haaland, Gustav Jensens gt. 8, 0461 Oslo, 
tlf. 22 37 73 95 / 950 40 189, 
trinehaaland@vahoo.no

mailto:trinehaaland@yahoo.no
mailto:beritmuller@yahoo.no
mailto:trinehaaland@vahoo.no
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eninger, og i det som het «syndikatet», fra 1960 
St. Hallvard menighetsråd. Jeg husker godt 
hvordan menighetsrådet også fungerte som byg
gekomité for kirken, og hvordan rådet ble truk
ket inn i planlegging og gjennomføring, og i 
aktivisering av resten av menigheten. Etter Det 
2. Vatikankonsil (1962-65) ble vi - av og til for
siktig, og av til kanskje litt for fort - innført i 

hva det førte med seg. 
Med et kirkerom 
lå vel til rette for litur
giske reformer, ble nye 
ting innført, og legfolk 
aktivisert som lektorer 
og kommunionsutde- 
lere. Ikke minst ble vi 
kvinner aktivisert i 
annet enn basarkomi- 

teer og kaffekoking. Den første kvinne kom 
med i menighetsrådet i 1966. Og som menighet 
ble vi engasjert i økumenikk i et samarbeid med 
nabokirker.

samtalegrupper og la vel grunnen ril den srruk- 
tur vi 1 dag har i menighetsrådet.

Men ikke alt har gått knirkefritt, ikke alt har 
vært like rosenrødt. Det har vært mange kneiker 
underveis, planer som ikke har latt seg realisere, 
prosjekter som viste seg ikke å være liv laga. 
MEN - tross det: Det har vært 80 og 70 år pre
get av vekst og utvikling. Selv om skifte av pres
ter iblant har skjedd fort og uventet, har det 
vært kontinuitet, en trygghet i å vite at vi 
fransiskansk menighet.

Når vi i dag er en aktiv levende menighet der 
mange legfolk engasjerer seg - selv om vi skulle 
ønske at det var enda mange flere! — i menig
hetsråd og utvalg, i undervisning, katekese, kor, 
som kommunionsutdelere, lektorer, ministran-

er en
som

... et jubileum fylt 
av takknemlighet for 

den måten 
dere har forvaltet 

deres pund... ter, kirkeverter, søndagsskolelærere, i praktiske 
oppgaver, som frivillige på kontoret, og mye 
mer - er det ikke bare fordi vi selv har lyst, men 
fordi våre fransiskanere har vært bevisst på å 
trekke oss med, motivere oss, helt fra begyn
nelsen i 1924 og 1934.

Vi står i dag foran et skille. Fransiskushuset 
på Vinterbro nedlegges, pater Ronald forblir på 
Grefsen, pater Lars drar til Nederland og pater 
Tan til USA, i hvert fall for noen år. Broder 
Bjarne flytter til Larvik, i nær tilknytning til 

del av den fransiskanske familie,

.dåI disse 70 årene har menigheten på mange 
måter endret seg - fra den lille menigheten til 
en drabantbymenighet med mange unge norske 
familier, og fra slutten av 50-årene, ut fra den 
politiske situasjon ute i verden, en økende inn
vandring - til dagens menighet med rundt 8000 
medlemmer fra ca. 100 nasjoner. Fransiskanerne 

for den utfordring det lå i

1annen
Klarasøstrene, og som åndelig veileder for flere 
av oss i den tredje delen av familien, legfransis- 
kanerne.skygget ikke unna 

denne veksten. I et intervju i Hallvardsvaka i 
1997 sier pater Ronald at en av tre ting som har 
vært de store i hans liv, er at innvandringen til 
Norge kom. Vi fikk en ny ledelsesstruktur — 
pastoralteamet - med pater Ronald 
rator og mange daglige medarbeidere i team og 
stab: fransiskanere, ordenssøstre og legfolk. 
Hans Vossenaar, aktiv i pastoralteamet både 
før og etter prestevielsen, var opptatt av lokale

i:Det er alltid vemodig ved et skille. Men vi er 
og vil fortsatt være en fransiskanermenighet, nå 
med pater Nikolas, pater Frans og pater Marius 
i et samarbeid der vi alle skal og må være med
arbeidere i det å bygge kirke, menighet.

Dette er vårt håp - vårt ønske for fransiska
nerne i Norge i de neste 7°> ne* 80 ar' 
Menigheten ønsker alle våre fransiskanere: PAX 
ET BONUM.

;!!

som mode-

!

Biskopene hadde ikke sett bygget, og da deI boken «Fra Urtegaten til Enerhaugen», skrevet til 
St. Hallvard menighets 100-årsjubileum, forteller 
Johs. Bruce bl.a. følgende fra innvielsen av kirken i 
Urtegaten i i8p/:

«Biskop Fallize var meget stolt av sin kirke. 
Ingen måtte si noe galt om den. Den dagen kir
ken skulle konsekreres, hadde han besøk av to

nen.
så det, utbrøt de: «Aber so etwas konsekriert man !
nicht (Slikt konsekrerer man da ikke)». Biskopens 
betemte svar var: «Bei uns wohl! (Hos oss, så!». 
Det fortelles også at da en prest han sendte ned 
for å se på kirken sa at den lignet på en stall, ble 
vedkommende kort tid etter sendt langt vekk fra 

tyske biskoper. Han tok dem med til konsekrasjo- prefekten, til Hammerfest!»

!:
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minner og takknemlighet
Pater Ronald Holschers preken i St. Hallvard kirke 23. mars

Det er alltid vanskelig å reise, å ta avskjed. På 
fransk pleier man å si det slik: «Partir, c’est 
mourir un peu» - «å reise, betyr å dø litt».

Det føles litt vemodig når du selv må reise, 
og når andre reiser fra deg. Men etter en stund 
kommer vårt hjerte til ro igjen, og vårt hjerte er 
allikevel fullt av minner og fullt av takknemlig
het.

er, motiver fra «Fransiskus’ nye klær» - etter at 
han hadde gitt sine gamle klær tilbake til sin far. 
Vår provinsial har samtidig skrevet et takkebrev 
til oss, særlig til alle misjonærer som hadde 
kommet tilbake til Nederland etter mange år i 
India, Pakistan, Japan, Kina, Brasil og Skandi
navia. Gjennom sine nederlandske medbrødre 
hadde Fransiskus på en måte fått en slags «nye 
klær» i alle land.

Slik har det alltid vært og vil det alltid være: 
Nye brødre, også fra eget land, har alltid over
tatt etter dem som reiste hjem igjen til moder- 
landet. Slik skal nå pater Lars hjelpe til i 
Nederland, pater Tan i USA, broder Bjarne og 
jeg selv fortsatt hjelpe til her i Norge, og pater 
Nikolas, pater Frans og pater Marius fra Polen 
fører arbeidet videre her i Oslo.

Slik er det i dag i denne minne- og takke- 
gudstjeneste her i vårt kjære St. Hallvard kirke. 
Det er særlig levende mennesker som vi aldri 
kan glemme. Det er også et rom og en atmo
sfære vi aldri kan glemme. Det er også gjenstan
der vi ikke kan glemme.

Vi, nederlandske fransiskanere, kan aldri 
glemme dere, som i så mange år feiret liturgien 
og festene sammen med oss. Men heller ikke 
kan vi fransiskanere glemme denne runde kir
ken, det spennende, nedbøyde kirketaket, som 
minner oss om at Gud er midt iblant oss, steget 
ned fra himmelen. Det er vanskelig å glemme 
krusifikset i sakramentskapellet, Jesus på korset 
uten hender, som sier til oss: «Jeg har ikke andre 
hender enn deres hender.»

Det er vanskelig å glemme at i kjelleren har 
våre muslimske innvandrere hatt sin første 
moské, og der har den første speidergruppen og 
den første filmklubbben holdt til, og gutteklub
ben for et fargerikt fellesskap hos oss.

Det er heller ikke lett for oss å glemme men
neskene som har vært våre åndelige veiledere fra 
Nederland gjennom så mange år: pater 
Castricum og pater Arno og pater Hansen som 
kom etter pater Hol, pater Jorna og pater Leo 
og broder Martin og pater Novatus. De har alle 
satt sine spor, for ikke å glemme pater Henk, 
pater Hans, pater van Vugt, pater Notenboom, 
pater Boers og pater Hertmann.

Den nederlandske ordensprovins har nett
opp feiret sitt 150-årsjubileum i Nederland, og i 
den forbindelse ble seks kjente kunstnere inn
leid for å fremstille, i form av moderne maleri-

1 Arbeidet går alltid videre i en internasjonal 
klosterorden. Nye provinser blir stiftet, det ene 
land overtar ordenstradisjonen fra det forrige 
land, og ofte hjelper eget folk i eget land. Vi er 
spent på hvordan Fransiskus’ nye klær vil se ut, 
når stafettpinnen blir gitt videre her i Norge.

Den hellige Fransiskus har i sin ordensregel 
skrevet noen vakre ord, som er meget aktuelle i 
vår situasjon. De handler om å motta og om å 
gi videre. Fransiskus ber: «Brødre og søstre, vi 
må gi alt det gode tilbake til Herren, og erkjen
ne at alt som er godt, tilhører Ham. Og la oss 
være takknemlige mot Ham som er kilden til alt 
godt.»

Alt som vi mottar må vi gi tilbake til Ham. 
For all ære og takk tilkommer Ham. Alt som er 
godt tilhører Ham, den eneste som er god.

I dag leste vi i den første lesning hos Jesaias: 
«Nå skaper jeg noe nytt. Det spirer allerede 
frem. Merker dere ikke at det snart er vår?»
Derfor ønsker alle fransiskanere dere en vår fylt 
av glede, og vi takker dere for alt dere har gitt 
oss i så mange år i Norge og særlig i St. 
Hallvard. Vi ønsker dere for fremtiden fred og 
alt godt, pax et bonum. Amen.
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omtale
Klara - en særegen 
personlighet
Klara av Assisis skrifter 
- oversatt av Hubert Hodzelmans, 
O.F.M.
St. Olav Forlag 2003

Klara er ikke like kjent som den 
12 år eldre Frans av Assisi. Hun 
står like fullt som et markant 
fransiskansk forbilde. Gjennom 
sin levemåte, sin personlighet og 
sin sterke tro, har hun hatt stor 
innflytelse både i sin samtid og 
ettertid. Hun praktiserte Frans’ 
religiøse visjoner på sin egen 
måte, men var samtidig lydig mot 
hans fransiskanske regler. Både 
Frans og Klara fulgte i radikal 
grad i Kristi fotspor, og valgte 
med glede et liv preget av ekstrem 
fattigdom, i lydighet og kyskhet.

Klara levde fra 1193/1194 til 
1253. Frans og Klara tilhørte begge 
det øvre sjikt i Assisi. Men deres 
respektive familier tilhørte for
skjellige stender, som sto i alvorlig 
konflikt med hverandre. Som 
Frans vendte hun ryggen til de 
verdier hun var oppvokst med. 
Hun ønsket, ut fra hengivenhet 
og dyp kjærlighet til Kristus, en 
radikal livsform som var i pakt 
med evangeliske idealer. Etter 
Frans’ forbilde strebet hun etter 
en livsform i evangelisk perfekt- 
het. Hun foretrakk et liv preget av 
nærhet og lidenskapelig kjærlig
het til Kristus, fremfor et liv i 
overfladisk verdslighet. Det beret
tes at Klara allerede som barn 
viste særegne karaktertrekk. Hun 
hadde en sterk utstråling og var et

lysende forbilde for alle. Hun 
bevarte gjennom hele livet sin 
varme ømhet, sin store innfø- 
lingsevne og sin sterke overbevis- 
ningsevne, noe som ifølge broder 
Hubert også viser seg i hennes 
skrifter. Dårlig helse fikk henne 
ikke på noen måte til å fire på sin 
asketiske livsstil. Tilstrømningen 
til ordenen hun opprettet var stor, 
også i hennes egen tid. Nære 
slektninger, som Klaras mor og to 
søstre, sluttet seg også raskt til 
hennes «fattige kvinners orden».

Frans og hans brødre var vik
tige støtter for søstrene. Dette var 
også et pavelig påbud, som i 
årenes løp skiftet form og inn
hold, og dette var ikke helt kon- 
fliktfritt. Frans døde i 1226, 27 år 
før henne, og savnet var stort. 
Klara sier i sitt åndelige testamen
te til søstrene, også med tanke på 
dem hun visste kom til å følge 
etter: «Så lenge han levde, lå det 
ham også på hjerte gjennom ord 
og forbilde alltid å ha omsorg for 
oss, hans lille plante, og få oss til å 
vokse. Så betror jeg mine søstre, 
de som nå er og de som skal 
komme, til vår saligste fader 
Fransiscus’ etterfølger og til hele 
ordenen, og jeg betror mine søstre 
til dem, for at de skal hjelpe oss til 
å gjøre stadig nye fremskritt i 
Guds tjeneste, og fremfor alt til 
bedre å overholde den allerhellig- 
ste fattigdom.» Klaras standhaf
tighet til å ville leve i fattigdom 
var stor. Fattigdomsprivilegiet 
utgjorde kjernen i Klaras ordens
regel. Tross mundige forsikringer 
fra flere paver gjennom adskillige 
tiår, fikk hun ikke fullstendig og 
skriftlig godkjenning for dette før 
to dager før sin død. Klara ble 
kanonisert bare to år etter sin 
død.

Forholdet til Frans
Frans var som et hellig forbilde

:

Ordensstifteren Klara 
Da hun som ung hørte Frans 
preke, ble hun så sterkt grepet at 
det fikk store konsekvenser for 
hennes senere liv. Klara ønsket å 
leve som ham. Hun rømte hjem
mefra, og etter å ha bodd flere ste
der, også hos benediktinerinner, 
besluttet hun å starte sin egen

for Klara og søstrene. Hun betød 
også mye for ham, han gikk til 
henne for å fa personlige råd. 
Klara står ikke som et kvinnelig 
motstykke til Frans, vi kan heller 

sterkt troende utfylte desi at som 
hverandre. Felles for dem var den 
religiøse inderligheten med en 
grenseløs kjærlighet til Kristus.
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orden for å få leve ut si ne egne 
idealer. Utøvelse av fransiskanske 
dyder, som ydmykhet og det å stå 
til tjeneste for sin neste, var et 
særtrekk både hos Frans og Klara. 
San Damiano, den lille kirken 
som Frans egenhendig hadde res
taurert, ble etter hvert bolig for 
Klara
bodde hun i 40 år. Klara var i alle 
år abbedisse, en stilling hun opp
lever som en byrde som er lagt på 
henne. Hun sier til søstrene at 
hun som har ansvar for de andre, 
skal bestrebe seg på å overgå de 
andre mer ved sine dyder og sin 
hellige vandel enn ved sitt embe
te. Hun skal være et forbilde og 
adlydes av de andre, ikke på 
grunn av hennes embete, men 
mer på grunn av hennes kjærlig
het. Vi får innblikk i et strengt 
klosterliv, men preget av stor 
kjærlighet.

Det ekstreme fattigdomsideal 
som vi Finner både hos Frans og 
Klara, må sees ut fra det de begge 
gjorde, nemlig å velge fattigdom, 
ut av glede. De valgte fattigdom 
fremfor jordisk forgjengelige ver- 
dier. Klara ser det å gi avkall på 
posisjon og rikdom som en kamp, 
det handler om å vokse fra godt 
til bedre.

mellom de fransiskanske brødre 
og hennes egne ordenssøstre, av 
hennes kjærlighet til fattigdom og 
ydmykhet. Det handler ikke om 
fattigdom, men om å gi avkall til 
fordel for noe høyere. I Klaras tes
tament, pkt. 56, heter det: «Jeg 
formaner og anmoder i Herren 
Jesus Kristus alle mine søstre, de 
som er nå og de som skal komme, 
at de alltid beflitter seg på å følge 
enkelhetens, ydmykhetens og fat
tigdommens vei og leve opp til 
vår hellige levemåtes art.»

Klara av Assisi er en av de 
mest spennende kvinneskikkelser 
fra middelalderen. Dette har fran- 
siskaneren Hubert Hodzelmans, i 
denne norske oversettelsen av 
Klaras skrifter, fått frem på en fin 
måte. Innledning og kommenta
rer er nøkterne, men grundige. 
Språket er rikt og levende. I over
settelsen av Klaras egne skrifter 
har han også tatt utgangspunkt i 
nyoppdagete latinske skrifter. 
Boken er et viktig bidrag til inn
føring og dypere forståelse av 
fransiskansk spiritualitet.

Sidsel Høye Haugan

nende at Tønnessen så ofte siterer 
østkirkelige bønner. Men dette 
gjør han bare for å gjøre eksplisitt 
det han har oppdaget i vestkir- 
kens gudstjeneste, især slik den 
ble revidert på 1960-tallet i den 
katolske kirke, i kjølvannet av 
Det annet Vatikankonsil. Uten 
selv å tilhøre den ortodokse eller 
den romerskkatolske kirke, gjør 
han seg til talsmann for de klassis
ke innsikter i begge tradisjoner.

Det er tydelig at Terje Tøn
nessen identifiserer seg med vår 
kirkes store overlevering, og hans 
analyse av messen vil kunne hjel
pe enhver katolikk til å trenge 
dypere inn i det «troens myste
rium» vi feirer. Især skulle jeg 
ønske at våre prester leste hans 
bok. Da ville de skjønne hvor 
vidunderlig en oppgave de har 
fått! Her er det sikkert viktig å 
nevne at Terje Tønnessen selv - 
som har mottatt en sakramentalt 
gyldig prestevigsel i den apostolis
ke suksesjon, takket være Den 
polske nasjonalkirke i USA - fei
rer messen i en ekstrem diaspora- 
situasjon. Bakgrunnen for hans 
bok er ikke storartede liturgier i 
gotiske katedraler, med røkelses- 
skyer og storartede kirkekor, men 
enkelte nattverdsfeiringer i gren
dehuset. Han vet altså av erfaring 
hvor meningsfullt det er å stå ved 
Herrens alter, selv der menigheten 
ikke er særlig tallrik. Nå er det 
fremdeles slik at noen av våre 
katolske prester i Norge feirer 
messen helt alene. Ingen kommer 
jo til hverdagsmessene. Tøn- 
nessens bok kan minne dem om 
det uendelig verdifulle ved det de 
gjør!

hennes søstre. Her°g

Glimt av uante dybder
Klaras skrifter
Disse er ikke mange, og deres ekt
het diskuteres stadig. Mange 
bekreftelser har fremkommet i de 
senere årene. Størst inntrykk gir 
brevene til Agnes, datter av en 
konge og dronning i Bohmen. 
Klara berømmer henne for å gi 
avkall på posisjon og rikdom for 
et liv i ekstrem fattigdom. 
Brevene fremviser en sjelden 
ømhet, respekt og forståelse for et 
annet menneske, samtidig som 
hun fremtrer med autoritet, vi får 
et bilde av Klara som person. I 
brevene berømmer hun kyskhet 
og forsakelse, for derved å kunne 
ta i mot Kristus. En tett relasjon 
til Kristus får konsekvenser for 
den menneskelige tilstand.

Hennes åndelige testamente 
gir oss et fint bilde av relasjonen

Terje Tønnessen:
Kristus blant dere - håpet om 
herligheten.
Saeculum Forlag 2003

Bokens undertittel — «Eukaristisk 
spiritualitet i en såret og splittet 
verden» - indikerer forfatterens 
program: Han vil vise at nattver
den er mye mer enn bare en reli
giøs handling de troende utfører 
innenfor kirkebygningens fire 
vegger. Det at vi bryter brødet i 
lydighet overfor Jesu ord og 
eksempel, har nemlig konsekven
ser for hele menneskeheten — og 
for hele skaperverket.

Det er ikke altfor mange vest
lige teologer som har sunget om 
denne «kosmiske» dimensjonen 
ved nattverden, og det er beteg-

Terje Tønnessen skriver aldri 
ukritisk. Hans anliggende er å få 
frem poenget: at nattverden har 
med oss i dag å gjøre. Guds
tjenesten er ikke noe museum, 
men noe som vil forvandle ver
den. Han nevner det problematis
ke ved den katolske salmebok 
«Lov Herren» (2000): «Det kan 
ikke være lett å forklare for krist
ne som kommer fra andre ver
densdeler at de ikke bare skal lære
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seg norsk, de skal lære en bestemt 
utgave av nynorsk, som var på 
moten i Norge for flere generasjo
ner siden.» (side 34)

Leseren merker snart forfatte
rens forkjærlighet for Hebreer- 
brevet og Johannes’ åpenbaring. 
Forsåvidt ikke forunderlig, siden 
Tønnessen så sterkt ønsker å 
understreke både Jesu evige pres- 
teembete og den himmelske 
dimensjon ved kirkens liturgi. 
Men de mange sitater fra nettopp 
disse to skrifter gir hans drøftin- 
ger et høytidelig, ja nesten et 
majestetisk preg vi ellers ikke er 
særlig vant til når vesteuropeiske 
teologer skriver om nattverdfei- 
ringen. Med andre ord: Det er 
tenkelig at både Vatikanet og Den 
norske kirke kunne være enig 
med ham, hva selve saken angår. 
De ville kanskje kunne akseptere 
hans kritikk av deres ensidige teo
logi og liturgi. Men de ville valgt 
andre formuleringer! Og orto
dokse troende ville anse ham for 
altfor vestlig ...

Det er derfor ikke bokens inn
hold som er problematisk. Det

som er vanskelig, er dens språk. 
Her måtte jeg tenke på det en 
venn sa til den unge engelske for
fatter Denton Welch (d. 1948): 
«Du behøver aldeles ikke å drikke 
alkohol. Du er jo allerede beruset

brød og vin, til å gripe oss - i 
tiden - så vårt korte, jordiske liv 
far udødelighetens stempel. Han 
som er Herrenes Herre, Kongenes 
Konge, Dommernes Dommer, 
Lysenes Lys, Menneskenes Men
neske, Den Tidløse, Usynlige, 
Han som var og som er og som 
kommer, Den Ubeskrivelige, 
Uoverkommelige, Utilgjengelige 
blir tilgjengelig, synlig, rørbar, 
spisbar, drikkbar, gripbar i det 
guddommelige mysterium som 
skjer like for våre øyne. Den som 
ikke faller på kne for et slikt 
under, faller ikke på kne for noe. 
Den som ikke tilber en slik nåde, 
tilber ingen. Annen enn seg selv.” 
(side 118)

Denne boken er ikke letdest.

Terje Tønnessen
KRISTUS BUNT DERE
\-håvet om fierCigliet 
Tuka ristisd sy i ptva t itet.
1 en sarct og splitter verden

Saeculum “Forlag
Men jeg håper den finner mange 
lesere. Åpner vi oss for den verden 
Terje Tønnessen forsøker å gi oss 
glimt av, vil vi skimte uante dyb
der i det vi gjør - eller rettere sagt, 
det Gud gjør, søndag etter søn
dag, i det Apostlenes gjerninger 
kaller «brødsbrytelsen».

av ordene!» Noen ganger skriver 
dikteren Terje Tønnessen med en 
lyrisk intensitet som river leseren 
med. Men altfor ofte synes han å 
være beruset av ordene: «Han som 
er Begynnelsen og Enden, AJfa og 
Omega, bruker hvete og druer,

Æ

Brian McNeil
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for ikke å prøvd hardt nok å ta kommandoen,» 
skriver paven. «Det skyldes nok til dels mitt tem
perament.»

Moderne kommunikasjonsmidler har gjort 
samarbeidet biskopene imellom, en viktig del av 
deres samlede lederoppdrag, langt lettere enn i 
tidligere tider: De «gjør det mulig for oss å søke 
nye veier for å styrke den biskoppelige kollegia- 
liteten», skriver paven. Økt enhet er grunnlaget 
for større kollegialitet: «Hvis biskopene møtes og 
deler gleder og bekymringer, vil det med sikker
het bidra til å bevare den enhetens ånd’ jeg skrev 
om i det apostoliske brevet Novo millennio 
Ineunte.»

Johannes Paul begynte på denne sin tredje 
‘pavebok’ i mars i fjor og brukte ferien i 
Castelgandolfo i august til å legge siste hånd på 
verket. Etter en uke var 150.000 av det italienske 
førsteopplaget på 500.000 eksemplarer solgt.

Ny bok av pave Johannes Paul II 
«Jeg burde vært fastere,» skriver pave Johannes 
Paul II i boken Alzatevi, Andiamo, (engelsk over
settelse: ‘get up, let us be going’), en erindrings
bok hvor han skriver avvæpnende enkelt og åpent 
om sine tyve år som biskop og senere erkebiskop 
av Krakow. Tittelen er hentet fra Jesu ord til 
apostlene Peter, Jacob og Johannes i Getsemane 
kvelden han ble forrådt (Mark 14,42) Boken, som 
utkom på italiensk, tysk, spansk og polsk på 
pavens 84-årsdag 18. mai (engelsk utgave kom
mer), er først og fremst en åndelig refleksjon over 
biskopens rolle, en oppfordring til de rundt 4.500 
katolske biskoper rundt om i verden om å stå sin 
flokk nær og være ledere med både autoritet og 
tjenersinn. Å finne den rette balansen, er ikke 
lett, og enhver far gå i seg selv. En av de ting han 
selv angrer på, skriver paven, er at han ikke har 
vist mer fasthet overfor katolikker som utfordrer 
kirkens lære. «Kanskje bør jeg kritisere meg selv
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ene, ikke minst blant dem som 
ikke har noen personlig tilknyt
ning til den kristne tro?

Selv uten bibelske forkunn
skaper forstår man at det er en 
uskyldig mann som her henrettes. 
Den enorme brutaliteten han 
utsettes for, berører. Det er bil
dene som vekker følelser av med
lidenhet og protest, og som far til
skueren til å spørre: Hvorfor? Slik 
har det alltid vært når motivet 
med Kristi død presenteres i kun
sten. Derved står filmen i den 
katolske ikonografiens tradisjon, 
som kanskje alltid har støttet seg 
mer på bilder enn på ord og tan
ker. Gibsons pasjon skaper bilder 
av Jesu lidelse, og den gjør det i 
forvissningen om at det nettopp 
er bilder som berører, engasjerer 
og forvandler. Krusifikset på veg
gen har i århundrer forandret 
menneskers liv uten at det alltid 
har vært utstyrt med en teologisk 
bruksanvisning. Gibsons film 
synes å fungere på samme måte. 
Mannen som sier at han er Guds 
sønn, går med åpne øyne og av fri 
vilje inn i en forferdelig lidelse - 
av kjærlighet. Det er disse sterke, 
brutale og samtidig forsonende 
bilder som Gibson gir kinogjen- 
gerne, og som gjør at filmen - alle 
berettigede teologiske eller estetis
ke innvendinger til tross - når 
frem til tilskueren.»

Philip Geister s.j. i «Signum - 
katolsk orientering om kyrka, 

kultur og samhdlle»

Mesterverk eller spekulasjon?
Mer om filmen « The Passion of the Christ»

«Mel Gibsons film ‘The Passion’ 
er et mesterverk fra fra vår egen 
tid, kunstnerisk og teknisk. Det 
er ikke absurd å sammenligne den 
med maleriene til den store itali
enske mester Caravaggio, på 
grunn av dens skjønnhet og dens 
drama. Filmens grafiske vold og 
dens mesterlige teknikk gjør at fil
men hører hjemme i det 20. 
århundre, historiens mest gru
somme århundre.

Men viktigere er det at filmen 
viser hvordan Jesus forløste oss fra 
våre synder. Hans budskap er den 
universelle kjærlighet, ganske visst 
for hans eget folk, jødene.

Filmen er ikke antisemittisk, 
en hel mengde jøder fremstår som 
helter. Vi er vitner til en forferde
lig krangel blant de palestinske 
jødene. Hverken Jesus eller noen 
andre oppfordrer til hevn. Han 
forklarer at de som angriper ham, 
ikke vet hva de gjør. Filmen legger 
heller ikke skylden for Jesu død 
på den jødiske nasjon. Budskapet 
er tilgivelse og kjærlighet.

Generasjoner av troende vil se 
Mel Gibsons ‘The Passion’ som 
en klassiker.»

«Profesjonelle filmanmeldere i 
Europa og USA har stor sett gitt 
Mel Gibsons ‘The Passion of the
Christ’ negativ omtale. Filmen 
kritiseres for å være en voldsorgie 
uten egentlig innhold. Dermed 
kunne man satt punktum for en 
av de mest spekulative filmer på 
lenge.

Men så opplever vi reaksjoner 
som intet har med filmens kunst
neriske kvaliteter å gjøre, eller ret
tere mangel på sådanne. På begge 
sider av Atlanteren har det opp
stått en mesallianse mellom karis
matiske vekkelsesbevegelser, det 
evangeliske ytterste høyre (The 
Christian Right), konservativ lut- 
herdom og offisiell katolisisme. [- 
] I The New York Review of Books 
trekker den kjente skribenten 
Gerry Wills frem de mer obskure 
og ytterliggående katolske kretser 
som støtter Mel Gibson, og som 
filmskaperen samarbeidet med 
underveis. [-)

Mel Gibson er ingen antise
mitt, og jeg er i tvil om filmen i 
seg selv kan karakteriseres som 
antisemittisk. Men den skaper 
inntrykk som meget lett kan utar
te til antisemittisme. Her ser jeg 
en parallell til de store europeiske 
pasjonsspill som utløste antise
mittiske stemningsbølger. De 
nyanser filmen måtte ha i sin 
fremstilling av jødene blir borte. 
[-] Jeg synes det er uendelig trist 
at Den katolske kirke ikke har 
lært mer av historien. Derfra 
hadde jeg tross alt ventet mer enn 
fra de evangeliske som støtter 
Sharons Israel, men som egentlig 
sitter fast i antisemittiske forestil
linger og bare venter på at jødene 
skal ta imot Kristus som sin 
Messias.»

Kardinal George Peil, 
erkebiskop av Sydney 

(ifolge The Tablet)

«Hvis det å gjenfortelle historien 
er antisemittisk, ville det skape 
problemer for den jødisk-kristne 
dialog fordi det ville være ensbe
tydende med å bekrefte at evange
liene ikke er historiske [-] Hvis 
paven så filmen, ville den etterføl
gende taushet fra hierarkiet, vært 
høyst talende. Det er intet antise
mittisk i filmen, ellers ville de sagt 
fra. Det er absolutt klart fordi her 
er intet å innvende. Hadde det 
vært tilfelle, ville hierarkiet ha

«Det nye testamente rettferdig
gjør ikke at det dveles ved de gru
somme detaljer ved Jesu lidelses- 
historie, fordi de som skrev det 
nye testamentet, og dem de skrev 
det for, visste at disse detaljene var 
banale. Hvis du var fra den sosia
le klasse Jesus og hans disipler - 
samt flesteparten av de første 
århundres kristne, for den saks 

tilhørte, var en ydmy
kende og dyrisk voldelig død ikke 
noe man mediterte over i knele-

Jahn Otto Johansen i 
Aftenposten

skyld
sagt fra: Vatikanet så vel som 
lokale biskoper.»

Joaquin Navarro-Valls, 
Vatikanets pressetalsmann, 

i intervju med II Messagero.

benken [-] Det var en grim rea
litet - som godt kunne ramme«Hvorfor er det så mange unge 

mennesker som trekkes til kino- deg [-]
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Det er i en slik sammenheng 
det nye testamentet ber oss kon
templere Jesu lidelse og død; det 
er slik Jesus selv, ifølge evangeli
ene, nærmet seg den. Det er ingen 
dyp mening ved den; intet å 
vinne ved å mane den frem for 
vårt indre øye eller se det på lerre
tet. Det dreier seg kun om det 
ondes forferdelige banalitet, om 
det ytterst beregnelige ved den 
grusomhet menneskelige vesener 
er i stand til å begå mot hveran
dre, og som så rettferdiggjøres ut 
fra politiske eller religiøse grun
ner. Og slikt skjer også i vår tid, 
og forsvares også i dag, og det av 
ledere i det vi kaller ‘den frie ver
den».

dem. For hver gang man møter 
ordene, ser man litt dypere i 
lidelsen og meningen bak 
lidelsen. De lar seg lese om og om 
igjen. Det som er god kunst, det 
vokser med deg. Erkjennelsen kan 
vokse i det usagte. Jeg satt der, 
langfredag, og tenkte at jeg var 
glad for at ingen forsøkte å for
klare lidelsen for meg. Lidelsen 
ble lest og spilt, og jeg ante en 
smerte så stor at bare det usagte 
kan røpe den.»

ges forholdet mellom kristne og 
jøder av gjensidig respekt og aner
kjennelse. Vi oppfordrer alle 
ansvarlige til å se til at disse gode 
relasjonene ikke lider skade ved 
misbruk av Jesu lidelse via denne 
filmen.»

Fra en uttalelse av kardinal 
Karl Lehmann, leder for Den tyske 

bispekonferanse, biskop Wolfgang 
Huber, Tysklands evangeliske kirke 

og dr. Paul Sp iegeU leder for 
Tysklands Jødiske Sentralråd.

Kristin Gunleiksrud, 
gjesteskribent i Vårt Land «Slik sett virker det som de krist

ne blir mer støtt av alvor enn blas
femi med humoristisk-kritisk 
brodd. Kevin Smith viste Gud 
som kvinne i ‘Dogma (1999), 
uten at det ble ramaskrik av den 
grunn. Heldigvis. Gibsons Jesus i 
James Caviezels kropp er nemlig 
ikke annet en svært teksttro ver
sjon av hendelsene som Johan- 
nesevangeliet beskriver. En meget 
brutal filmversjon, men hvordan 
kan mennesker som tror på fore
stillingen om Jesus som Guds 
sønn og hans enorme offer, opp
fatte dette som for brutalt? For 
meg som ikketroende er dette et 
paradoks jeg ikke helt kommer 
over. [-] Jeg anerkjenner selvsagt 
mine kollegers rett til å kritisere 
Filmen fordi den er dårlig, men 
ensidig å hevde at det er volden 
som gjør den dårlig, er ubegripe
lig for meg. ‘The Passion of the 
Christ’ er ikke årets beste film,

«... Uansett om Filmen er bevisst 
antisemittiske eller ikke, er det 
fare for at den kan bli brukt i anti
semittisk propaganda. Riktignok 
inneholder den ansatser til diffe
rensiert skildring av jødiske perso
ner, men stort sett tegner den er 
overdrevent negativ bilde bl.a. av 
Sanhedrin, det høye råd, og deler 
av det jødiske folket. Det er fare 
for at Filmen gjenoppvekker anti
semittiske fordommer. Dette er 
særskilt eksplosivt i et Europa der 
økende antisemittiske tendenser 
gjør seg gjeldende.

Sammen advarer vi uttrykke
lig mot enhver bruk av Filmen og 
av Jesu lidelse til antisemittiske 
propagandaformål. De kristne 
kirker har uttrykkelig erklært at 
antijudaismen er en del av den 
kristne ‘skyldshistorie’. De awsier 
tesen om 
tive skyld og enhver form for anti
semittisme og rassisme. I dag pre-

Dennis Minns o.p.., prior ved 
Blackfriars, Oxford

«På Langfredag satt jeg i Asker 
kirke og hørte teksten bli lest: 
‘Der korsfestet de ham...’ Intet 
annet ble sagt om korsfestelsen. 
Men de få ordene var så sterke at 
de dirret mellom veggene. Ikke et 
ord om blod som rant, om smer
teskrik, om naglehull, om hud 
som flås av, om en ødelagt kropp. 
Og likevel, sterkere blir det knapt. 
Jeg satt der med tårer i øynene. 
Den rystende tunge musikken 
fløt sammen med ordene. Den 
tok meg inn i dramaet på alvor [- 
] Der jeg satt i kirken, måtte jeg 
tenke på Mel Gibsons ‘The 
Passion of the Christ’. Jeg tror så 
gjerne at Filmens beskrivelse av 
mishandlingen av Jesus er rys
tende sterk. Og likevel: jeg vet 
ikke om det er mulig å fremstille 
Jesu lidelse akkurat slik det var, 
om det er på Film eller i ord...

Tåler Filmen gjentakelsens 
prøve? Er Filmen laget slik at man 
vokser inn i den, at forståelsen og 
erkjennelsen vokser hver gang 
man ser den? Der jeg satt i kirken 
langfredag, slo det meg at for hver 
gang jeg hører evangelieteksten 
lest, forstår jeg litt mer, aner jeg 
litt mer. Evangelienes ned tonende 
beskrivelse av hendelsene gjør 
Faktisk at det åpnes en dybde i

men det er en Film som Fortjener 
å bli tatt på alvor.

i' .
idet jødiske Folks kollek-

L. Audun Bråten i 
Klassekampen

i!
i:‘The Passion of the Christ’ ikke Følger offisiell«Ingen tvil om at 

katolsk lære om bibeltolkning og Fremstilling av jøder og jødedom- 
Selv om en del katolikker opplever Filmen som åndelig ,men.

givende [-] bør katolikker som tar på alvor pave Johannes Paul lis 
forpliktende ord ved Klagemuren i Jerusalem i mars 2000 om «ekte 
fellesskap med Paktens folk», spørre seg om det er akseptabelt for en 
filmprodusent - selv om 
at Kristus døde for hele menneskehetens synder - å kombinere sce- 

fra de Fire evangelier med mange ubibelske elementer som for- 
ondskapen hos de jødiske skikkelsene.»

i'

han gjentar Tridentinderkonsilets lære om

ner
s tørres
Philip A. Cunningham, leder for Center for Christian-Jewish Leaming 
ved Boston College, Massachusetts, i jesuittenes tidsskrift «America»

i1
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Lidelsen til de mange kvinner 
som ble voldtatt under de lovløse 
tilstandene har vært lite fremme i 
mediene. Man regner med at ca. 
500.000 kvinner ble voldtatt. Sagt 
på en annen måte: Utallige 
kvinner har født barn de hater, og 
svært mange ble HIV-smittet på 
grunn av voldtekten.. Hittil har 
de fleste av disse kvinnene ikke 
hatt utsikt til medisinsk eller 
psykologisk hjelp. De er rett og 
slett overlatt til sin skjebne.

borgerkrigen mellom den islam
ske staten og de kristne frihets
kjemperne i Sør-Sudan. Mat og 
andre forsyninger holdes tilbake i 
et forsøk på å få folk til å oppgi 
sin kristne tro; katolikker og pro
testanter nektes å bygge kirker; 
ikke-muslimske kvinner risikerer 
alvorlige følger hvis de nekter å 
dekke hodet, og kristne barn i 
statlige skoler presses til å bli mus
limer. Under dekke av «byplan
legging» er en del kirker og 
menighetssentre - enkle jordhyt- 
ter med skole og kapell - blitt jev
net med jorden av bulldosere; 
mange ganger har hele menighe
ter forsamlet seg i sentrene for å 
hindre riving.

Religionsfrihet er grunnlovs
festet i Sudan, men i praksis gjel
der den ikke for kristne. Islam er 
religionen til ca. 70% av landets 
befolkning; Nord-Sudan er nes
ten utelukkende muslimsk. Den 
katolske kirke er det største krist
ne fellesskap i Sør-Sudan, men 
siden borgerkrigen brøt ut i 1983, 
er dens stilling blitt stadig mer 
uholdbar. I dag er det så ille, sier 
biskop Adwok, at «selv krig er 
bedre enn en dårlig fred». Rask 
materiell hjelp må til, og verdens
samfunnet må få øynene opp for 
det som skjer.

Rwanda:
Folkemordet og kvinnene 

Rwanda har igjen vært i mediene: 
Det er ti år siden hutuenes bruta
le folkemord på rundt 800.000 
tutsier og moderate hutuer. Det 
internasjonale samfunn var blitt 
varslet om at ting var i gjære, men 
anmodninger om hjelp for å fore
bygge aggressive utbrudd ble ikke 
etterkommet. I motsetning til, 
knappe ti år senere i Afghanistan 
og Irak hadde USA, Frankrike og 
Storbritannia ingen interesse av å 
beskytte menneskene i dette lille, 
tettbefolkede østafrikanske lan
det. Resultatet ble massemord av 
dimensjoner som langt overgår 
noe av det vi har sett i f. eks. 
Midtøsten eller det nære østen. 
Rwanda sliter fremdeles med 
traumene etter denne store for
brytelsen, men skyld har også de 
regjeringer som kunne gjort noe 
for å forhindre katastrofen, men 
unnlot å hjelpe.

1
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Sudan: islamsk offensiv

MOT KRISTNE 
Til tross for våpenhvileavtalen i 
Sudan, prøver radikal islam å 
utslette den katolske kirke i 
Sudan, og situasjonen er drama
tisk, ifølge en rapport fra 
Khartoums katolske hjelpebis- 
kop, Daniel Adwok Kur. Verst er 
situasjonen for dem som flyktet 
fra sine hjem under den lange

NKKF FYLLER 80 OG FEIRER MED ÅPENT SEMINAR!

«Norges Katolske Kvinneforbunds 75-års jubileum ble forbigått i 
stillhet, men nå vil vi feire de 80 år siden forbundet ble stiftet på en 
verdig måte,» heter det i en melding fra NKKF. Det betyr: 
«Jubileumsseminar i helgen 22.-24. oktober 2004 i Mariagården i 
Akersveien 16, Oslo.» Detaljplanlegging gjenstår, men temaet for 
den åpne seminardagen lørdag 23. oktober er klart:

Er Norge (fortsatt) et kristent land?
Foreløpig liste over foredragsholdere: professor Janne Haaland 

Matlary, sr. Anne Bente Hadland o.p. og p. Arnfinn Haram o.p.
Mer detaljert senere om program - det blir festmiddag lørdag 

kveld! - påmelding og priser, men merk allerede nå av datoene 22.- 
24. oktober 2004!

CATHOLIC HERALD

Demokratisering av 
kirken

Den katolske kirke trenger en mer 
demokratisk og desentralisert 
ledelse, mener kardinal Carlo 
Maria Martini, emeritert erkebis-
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kop av Milano og en av den katol
ske kirkes mest respekterte menn.
I et intervju i den italienske avisen
II Tempo, foreslår han at Roma 
jevnlig sammenkaller «virkelig 
representative» bispesynoder, som 
ikke bare er rådgivende, slik 
dagens synoder er, men som, lik 
oldkirkens synoder, har beslut
ningsrett; et slags «permanent sty
rende råd», som kan bistå paven 
og «hjelpe til å løse opp de disipli
nære og læremessige knuter som 
innimellom dukker opp på nytt». 
Ikke bare kardinalene, men også 
presidenter for nasjonale bispe- 
konferanser bør delta i pavevalg, 
mener Martini. At kardinaler 
etter fylte 80 år ikke har stemme
rett ved pavevalg, er greit: «Godt 
at det også i kirken finnes en 
aldersgrense.» Det er andre måter 
eldre prelater kan gjøre sine 
meninger kjent på!

Martini, i sin tid rektor for 
Det pavelige bibelinstitutt, mener 
at legfolk bør ha et ord med i 
laget ved bispeutnevnelser, og at 
kvinner bør kunne vies til perma
nente diakoner, noe nåværende 
pave sier klar nei til Et tredje 
Vatikankonsil, som en 
per og kardinaler har foreslått, 
ønsker Martini ikke: «Det gjen
står fremdeles en del» før Det 2. 
Vatikankonsils visjoner om bisko
penes kollegialitet er satt ut i livet.

THE TABLET/NCR

Forskjellighet beriker 
«Kan vi tro at forskjellighet er 
berikende? Av ulik erfaringer, 
ulike uttrykk og ulik teologi kan 
vi lære både å sette prise på vårt 
eget og erkjenne at det faktisk er 
sant at vi ikke har skjønt det hele, 
men forstår stykkevis og delt. 
Enten vi er menn eller kvinner, 
pinsevenner, katolikker eller lut
heranere,» skriver sykehusprest 
Berit Okkenhaug på lederplass i 
Luthersk Kirketidende.

«Det er ikke sant at vi leser 
Bibelen uten briller. Det erkjen
ner de fleste i dag. Vi har våre his
toriske, kulturelle, kjønnsmessige 
og konfesjonelle briller. Når vi 
bytter briller med andre, ser vi 
gjerne uskarpt. Vi både ser og 
hører ut fra våre egne forutset
ninger. Vi kan bruke de samme 
begrepene, men likevel snakke 
forbi hverandre.»

som består av 14 geistlige og 87 
valgte legfolk - har med stort fler
tall gått imot pliktsølibat for ver- 
densgeisdige, d.v.s. prester som 
ikke tilhører et ordenssamfunn. «I 
egenskap av engasjerte medarbei
dere i den kirke vi elsker, føler vi 
berettiget trang til å ta til orde for 
høyst påkrevde forandringer, som 
forlengst burde vært satt ut i 
livet.» Biskopene har energisk 
tilbakevist oppfordringen under 
henvisning til at spørsmålet om 
sølibat hører inn under læreembe- 
det og følgelig kun kan reguleres 
på verdensbasis.

I USA går representanter for 
prester i ni katolske bispedømmer 
inn for at egnede gifte menn skal 
kunne prestevies.. Bak ønsket står 
ca. 1000 prester, som er bekymret 
over prestemangelen, ifølge New 
York Times. Allerede for et år 
siden manglet 3.040 amerikanske 
menigheter fast prest. De ameri
kanske biskopene avviser preste- 
stenes forslag.

LUTHERSK KIRKETIDENDE

CiG/VÅRT LAND

Krav fra Istanbuls
KRISTNE

De kristne i Istanbul har i et brev 
til Menneskerettighetsutvalget i 
parlamentet i Ankara gjort et 
modig fremstøt for å få regjerin
gen til å innfri sine løfter om reli
gionsfrihet. I brevet krever de 
anerkjennelse av de ulike kirker 
som juridiske personer, opphe
velse av begrensninger for uten
landske sjelesørgere og rett til 
gudstjenestefeiring i alle byer 
hvor det finnes kristne. Regje
ringen Erdogan lovet for en tid 
siden å anerkjenne og respektere 
religionsfriheten, men at løftene 
ikke er særlig mye verd, far særlig 
landets evangelikale menigheter 
for tiden erfare: De konfronteres 
med massive møteforbud fra 
myndighetenes side.

Marokko:
Religionsdlalog 

Frans av Assisi kan fremdeles stå 
som modell for religionsdialog. 
Det hevdet pater Rodrigues 
Carballo, leder for fransiskaner- 
nes minoritter, i forbindelse med 
fellesskapets generalkapittel i

del bisko-

Lære å være kirke. .. 
«Kom og delta, da vel! Guds
tjenesten er ikke bare for de ‘mer
kelige’ menneskene! Den er for 
oss alle!» skriver kapellan Gunnar 
Lindtvedt i Menighetsbladet for 
Voie og Flekkerøy. «Test oss ut en 

‘vanlig’ søndag når det ikke ‘skjer’ 
noe spesielt. Og skulle du gå ut 
igjen etterpå og ingen har pratet 
med deg, og du ikke synes dette 
var noe for deg, så hadde det vært 
supert om du ringte menighets
kontoret, pratet med en av oss 
etterpå og sa hvorfor. For vi 
ønsker å lære å være kirke i vår 
tid, ikke et nedstøvet museum.»
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Nei til pliktsølibat 
Det katolske «kirkeparlament» i 
kantonen Luzern i Sveits - et 
organ som representerer den 
katolske kirke på lokalplanet, og

«Hvis lide be er godt for sjelen, hvor
for far ikke vi lov til å gifte oss?»

1
1
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Marokko nylig. De første fransis- 
kanerbrødre ble sendt til Nord- 
Afrika av Frans selv allerede i 
1227, og bortsett fra to kortere 
perioder på 1500- og 1800-tallet, 
har ordenen vært kontinuerlig 
representert i landet. Den opp
rinnelige oppgave var å hjelpe 
kristne fanger og ellers virke på 
det sosiale og kulturelle området. 
I dag står dialog med islamsk kul
tur og religion høyest på dagsor
denen samt praktisk samarbeid.

I en preken i Rabat for sine 
medbrødre gjentok Carballo 
Frans’ råd til brødrene som reiste 
ut i 1227: «Lev deres åndelige liv 
midt iblant dem (muslimene) 
uten opphissede diskusjoner og 
kontroverser, underkast dere, av

kjærlighet til Kristus, alle men
nesker siden de er skapt av Gud.» 
Frans var den første ordensstifter 
som tok med et kapittel om 
misjon i ordensregelen, og den 
første som oppfordret til en «livets 
dialog» med muslimene, den gang 
ansett som kristendommens far
ligste Fiender. «I en tid da krigen 
raste mellom korset og halvmå
nen, talte Frans profetisk om dia
log, om en hjertets dialog, om 
dialog med de fattige,» sa 
Carballo. Frans’ anliggende var 
«et liv i saligprisningenes ånd» 
som motvekt mot vold og stridig
heter, en «form for misjon som er 
tidløs» og fremdeles «det fremste 
evangeliseringmiddel».

troens levende enkelhet av syne»: 
å være kristen er blitt «å tilhøre et 
stor apparat» og «vite om et utall 
av forskrifter og moralske dog
mer... flammen som virkelig 
skulle lyse opp, vil ikke brenne 
skikkelig på grunn av all asken 
som dekker den». THETABLET/NCR

Ikke enestående 
«Vi må kompromissløst gjøre opp 
med kirkens medvirkning til at 
ondskapen har kledd og fortsatt 
kler seg i sakrale klær,» skriver 
Halvor Nordhaug, rektor ved 
Menighetsfakultetets praktisk- 
teologiske seminar. «Ingen kristne 
må tro at de av Gud er satt i en 
stilling som gir dem rett til å eie 
og forføye over sannheten på en 
slik måte at andres religionsutø
velse hindres. Både historien og 
teologien lærer oss dessuten at vi 
ikke kan anse den ‘kristne kultur’ 
eller den historiske og aktuelle 
‘kristendommen’ som etisk og 
kulturell overlegen, for ikke å si 
enestående i forhold til andre reli
giøse fellesskap.»

ZENITH

Ratzinger beklager 
SENTRALISERING 

Til tider har Vatikanet blandet seg 
for mye inn i den lokale kirkes 
anliggender, sa kardinal Rat
zinger, Troskongregasjonens leder, 
til journalister som dekket kardi
nal Konigs begravelse i Wien den 
28. mars. «Kanskje bør vi til tider 
være litt mer storsinnet i visse 
saker». Ikke utenkelig med «min
dre sentralisering og mer desen
tralisering»: «Den Hellige Stol har 
intet forbud mot slikt. Viktig at 
«spørsmålet om enhet holdes pre
sent», men også at «kulturspesi- 
fikke faktorer far utfolde seg etter 
sin art. Her har vi ikke alltid den 
rette balanse.» I 1999 kritiserte 
kardinal Konig Troskongrega- 
sjonen for å slå for raskt ned på 
kritiske teologer, og beklaget kuri
ens «oppblåste sentralisme» og 
tendensen til å bemektige seg 
oppgaver som egentlig tilkom 
bispekonferansene.

Oppsiktsvekkende ord fra 
ham som gjerne kalles «Vatikanets 
vakthund», mente mange etter 
Ratzingers bemerkninger. Eller 
kanskje ikke? I boken Jordens salt 
(1996), en ‘intervjubok’ ved Peter 
Seewald, sier Ratzinger bl. a.: 
«Alle de store kirkene i de kristne 
land lider muligens av overinsti- 
tusjonalisering.» Man har «mistet

>
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Nigeria: Moské i gave fra 
kristne

«Orji Uzor Kalu, den kristne 
guvernøren i delstaten Abia i det 
sørøstlige Nigeria, har reist et sær
preget fredstegn i møte med de 
blodige konfliktene mellom lan
dets muslimer og kristne.,» skri
ver bladet STEG, organ for 
Diakonhjemmet. «Kalu har brukt 
40 millioner kroner på å reise en 
moské i byen Umuahia i den 
muslimske delstaten Kano. Flere 
hundre tusen mennesker har mis
tet livet gjennom tiår med kon
flikter langs religiøse skillelinjer i 
Nigeria. «Moské-gaven har med 
medmenneskelighet å gjøre, og 
omtanke for andres religiøsitet,» 
sa guvernør Kalu, ifølge nyhets
tjenesten ENI. Ved åpningen av 
moskeen omtalte den muslimske 
guvernøren i Kano sin guvenør-
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kollega Kalu som «en sann kristen 
som vet å verdsette andres religiø
se overbevisning».

Visitas og presseoppslag

Som St. Olavs lesere vil kjenne til fra den øvrige presse samt 
Katolsk Informasjonstjenestes nettsider, hadde Oslo Katolske 
Bispedømme (OKB) i mars visitas fra to utsendinger fra 
Troskongregasjonen. Visitasen kom, ifølge pressemelding av 26. 
mars, «som følge av klager fra katolikker i Norge. Sentralt i disse 
klagene var en overgrepsanklage mot en katolsk prest fremsatt i 
2002. Forholdet ble politianmeldt, men saken senere henlagt av 
politiet». Meldingen understreker at OKB «ser meget alvorlig på 
anklager mot prester, når det gjelder overgrep og misbruk av tillit», 
men slår også fast at «sakens juridiske status tilsier at den er av 
innenkirkelig karakter». Videre beklages «det mediefokus den har 
fatt, når den fortsatt er til behandling».

Pressemeldingen kom etter et VG-oppslag om saken, bygget på 
lekkasje til avisen fra taushetsbelagte samtaler med en del katolik
ker i forbindelse med visitasen. Etter spekulasjoner i pressen fra 
anonyme katolikker bl. a. om biskop Schwenzers muligens usikre 
stilling på grunn av håndteringen av saken, gikk en gruppe kato
likker ut med en støtteerklæring til biskopen, en erklæring som fikk 
bred tilslutning.

I et brev (1. april) til OKBs katolikker skriver biskop Schwenzer 
bl. a. at «den direkte foranledningen til visitasen var en uakseptabel 
episode ved et kloster i Oslo. Episoden ble bl a. innrapportert til 
Troskongregasjonen i Vatikanet og var utløsende for den visitas 
som har funnet sted. Men det har også vært andre forhold som 
katolikker har vært misfornøyd med over flere år, som 
Troskongregasjonen har blitt informert om, og som har vært med
virkende. Klager fra katolikker gjelder konkrete saker og den 
behandling de har fatt. Kritikk av saksbehandlingen gjelder dels det 
aktuelle klosters overordnede, og dels retter den seg mot min egen 
medvirkning.»

Biskopen skriver at «visitasen har vært planlagt gjennom lengre 
tid», og han «ble orientert om muligheten allerede for ett år siden». 
Også nuntius, Vatikanets sendemann for Norden, er involvert i 
saken. Visitasen er «ikke egnet for videre diskusjon eller spekula
sjoner», og biskopen anmoder «alle katolikker om å avvente resul- 

[-] Det er Troskongregasjonen som behandler saken og [-] tar

STEG

Ny instruks om
MESSEFEIRING:

MISBRUK LUKES UT - 
LEGFOLKS ROLLE BEGRENSES 

Den 23. april presenterte kardinal 
Arinze dokumentet Redemptionis 
Sacramentum (Frelsens sakra
ment), en instruks eller rettled
ning om messefeiringen med 
undertittel: «Om visse ting som 
skal overholdes eller unngås ved 
feiringen av den allerhelligste 
eukaristi.» Her er ingen «nye 
lover», men svar på den «bekym- 
ring og rådvillhet» en del katolik
ker har gitt uttrykk for overfor 
Vatikanet, sa kardinal Francis 
Arinze ved presentasjonen av 
instruksen. Det overordnede mål 
er å øke respekten for nattverds- 
feiringen: «Den allerhelligste 
eukaristi rommer kirkens hele 
åndelige rikdom, Kristus selv, vårt 
påskelam og levende brød.» Ifølge 
erkebiskop Angelo Amato er det 
er ikke snakk om «bakover- 
skuende nostalgi, men om vilje til 
å sette liturgireformen og Det 2. 
Vatikankonsil ut i livet og fjerne 
misbruk som strider mot katolsk 
lære».

I
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Dokumentet var ventet: I 
encyklikaen Ecclecia de Eucha- 
ristia (april 2003) påpekte pave 
Johannes Paul II at «mørke skyer 
av uakseptabel lære og praksis» 
truet med å skygge for nattver
den, og han varslet nærmere 
regler. I september i fjor skapte et 
lekket, temmelig restrikstivt 
utkast oppmerksomhet.

Redemptionis Sacramentum 
påtaler bl. a. følgende misbruk: 
bruk av eukaristiske bønner som 
ikke er offisielt godkjent av kir
ken, endring av godkjente tekster, 
bruk av annet enn rent, usyret 
hvetebrød (uten tilsetninger av 
noe slag) og legfolk som predi
kanter under messen. Instruksen 
setter klare grenser mellom pres
tens og legfolkets rolle under mes-

tatet
stilling til innsamlet informasjon».

At spenninger innen den katolske kirke i Norge skulle være et 
moment ved Troskongregasjonens visitas, slik den nevnte støtteer
klæring hadde antydet, tror 
skillelinjer mellom såkalte liberale og konservative uten relevans for 
visitasen,» heter det i brevet.

(Pressemeldingen og biskop Schwenzers åpne brev finnes på 
katolsk.no - under «Nyheter», nærmere bestemt «Nyhetsarkivet», dato
er 26. mars og 1. april.)

biskopen ikke: «Meg bekjent er også

i
www.
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noe», men gjelder den enkeltes 
«indre deltagelse». Messens karak
ter av måltid nedtones, mens det 
understrekes at eukaristien «først 
og fremst er offer». Uttrykk som 
«celebrerende menighet/felles- 
skap» skal unngås.

De hellige «kar» må være av

Viktig å unngå «en slags kle- 
rikalisering» av legfolket og at 

som til-

sen:

ipresten overtar oppgaver 
kommer legfolket. Legfolkets 
aktive deltagelse i liturgien - et 
viktig anliggende for Det 2. 
Vatikakonsils liturgireform - 
betyr ikke først og fremst «å gjøre

:
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«solid materiale...allment oppfat
te som virkelig edle». Dagligdagse 
kar får ikke brukes, heller ikke 
slike som mangler «kunstneriske 
kvaliteter» eller er laget av «glass, 
steintøy, leire eller andre materia
ler som lett går i stykker». Å dele 
ut nattverden tilkommer normalt 
kun biskoper, prester og diakoner: 
Bare under spesielle omstendighe
ter far legfolk hjelpe til og da 
uttrykkelig som «ekstraordinære 
kommunionsutdelere», ikke som 
«faste» utdelere, slik de kalles i 
dag. Bruken av «kirkelige assisten
ter», legfolk som administrerer 
presteløse menigheter, bør be
grenses. Den gamle skikk med

synd må skriftes før man går til 
kommunion. Biskopene plikter å 
se til at regler overholdes, og at 
alvorlige brudd meldes til Roma. 
Og legfolk har «rett til å si fra om 
misbruk», i første rekke «og helst 
til den lokale biskop», men 
enhver har også «rett til å melde 
fra direkte til Roma», «det er selv
sagt at det må skje i sannhet og 
med barmhjertighet».

(Instruksjonen i sin helhet på 
bl. a. engelsk, tysk og fransk finnes 
på www.zenith. org: tysk versjon 
også på den tyske bisåekonferanses 
nettside: www.dbk.de)

gutter og menn som mmistranter 
er «en edel skikk», som ofte kan 
føre til prestekall, men «piker eller 
kvinner kan også fa tillatelse til å 
bistå ved alteret, avhengig av 
biskopens forgodtbefinnende og i 
overensstemmelse med de rå
dende normer».

Instruksen fastslår at «selv om 
hver enkelt troende alltid har rett 
til å motta den hellige kommuni
on på tungen, kan kommunkan- 
ter som måtte ønske å motta den 
i hånden, fa lov til det i områder 
der bispekonferansen med Den 
hellige Stols godkjennelse har gitt 
sin tillatelse». Gjengifte skilte far 
ikke motta nattverden; alvorlig Redaksj'onsslutt 27/5 2004

seg bedre norsk og ikke bare hadde snakket un
garsk med sine landsmenn, som jo også var blitt 
norske statsborgere. Han var jo selv stolt over sitt 
norske statsborgerskap, og det hendte vi diskuter
te politikk foran Stortingsvalgene. Jeg opplevde 
ham som en kunnskapsrik, klok og meget prin
sippfast jesuittpater, med dypsindige betraktnin
ger og holdninger som ble altfor fa til del!

Pater Horvath var i sine beste år en staut, 
omtenksom, streng, men meget pastoral kirkens 
tjener. For ungarerne og andre flyktninger frem
sto han som en klippe og et fast holdepunkt, slik 
jeg har oppfattet det. For søstrene på Grefsen 
skapte han mye glede og moro med sin kokke
kunst (kryddersterke ungarske supper) og sin 
positive og muntre livsstil i hverdagen.

Sykdom kom til å plage ham i de siste leve
årene. Men humoren fulgte ham. På syke- og 
aldershjemmet i Pilisvorosvar, hvor han var i sine 
siste leveår, fungerte han også som sjelesørger og 
prest. Under en av våre siste telefonsamtaler for
talte han om alle skriftemålene han måtte høre, 
men han syntes det ble litt mye når han hver gang 
måtte lytte til de fromme enkers hele livshistorie! 
Og så lo han godt. Selv om pater Horvath i ‘sinn 
og skinn, som vi sier, var ungarer og var glad for 
at han fikk leve sine siste år i sitt fødeland, hadde 
jeg gjennom våre telefonsamtaler inntrykk av at 
han savnet Norge og sine mange spredtboende 
‘sognebarn her.

Pater Kalman Horvath SJ
IN MEMO RI AM
Jesuittpater Kalman Horvath døde 18. mars 2004 
i sitt fødeland Ungarn. Hans bortgang betydde 
for meg tapet av en gammel, god og konstruktivt 
kritisk geistlig venn gjennom flere decennier. Vi 
hadde mange heftige diskusjoner om teologiske 
og kirkepolitiske spørsmål.

Pater Horvath ble 84 år gammel. Som ung 
mann forlot han Ungarn, sluttet seg til jesuittor- 
denen og ble prestevigslet i 1951 i Nederland. Han 
foretok korte besøk i Norge i siste halvdel av 
1950-tallet for å gi sjelesorg til de ungarske flykt
ningene som hadde kommet hit til landet, ikke 
minst studenter som kom hit etter den mislykke
de revolusjonen i 1956. Fra 1960 ble han her fast 
inntil han i 1990 flyttet til Danmark. Han bodde 
hos St. Joseph-søstrene på Grefsen i Oslo. De 
siste årene før han ble pensjonert, var han bis
koppelig vikar for innvandrersjelesorgen i Oslo 
Katolske Bispedømme, fra 1981 til 1987. I 
Danmark tok han seg av sjelesorgen blant eldre 
ungarere. Han returnerte til Ungarn og kom til et 
hvilehjem der i 2001.

Pater Horvath sparte seg aldri når plikten tilsa 
det, og han måtte ta seg av den sjelesørgeriske 
virksomheten blant flyktningene, uansett hvor i 
landet de bodde - han reiste også mye i de øvrige 
nordiske land for å hjelpe folk i sjelenød og andre 
fortvilede situasjoner livet kan gi flyktninger. 
Intet var for lite for ham i prestegjerningen. Selv 
mente jeg og mener fortsatt at pater Horvath 
kunne ha spilt en mer utadrettet rolle i vår kirkes 
liv i det norske samfunn, hvis han bare hadde lært
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Vi lyser fred over jesuittpater Kalman 
Horvaths minne.

Baby Johannessen

‘
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blikk på
tiden

Fløyter og utålmodighet 
Atten år i fengsel, elleve av dem i 
en trang enecelle nesten uten 
kontakt med omverdenen; i hele 
to år stod lyset konstant på i cel
len... Det var prisen den israelske 
atomteknikeren Mordecai Vainu- 
nu, nylig satt fri etter full sonings- 
tid, måtte betale for at han i 1986 
fulgte sin samvittighet og lot 
Londonavisen The Sunday Times 
få tilgang til fotografier som viste 
at Israel, i strid med egne utsagn, 
var godt i gang med å produsere 
atomvåpen. Skjønt fri? Vainunu 
er pålagt slike restriksjoner i sin 
bevegelsesfrihet at man, som Nils 
Petter Enstad noterer i Vårt Land 
(5. mai), «må tilbake til sovjetregi
mets tid og system for å finne 
paralleller til det». Husker vi ennå 
Andrej Sakharov og hans en
somme eksil i Gorkij?

For Vainunu er situasjonen 
mer prekær, noe hans bror Meir 
påpekte dagen etter løslatelsen: 
«Ingen er så hatet i Israel. Ikke 
skygge av tvil om at han er i livs
fare så lenge han er her i landet.» 
Neppe noen overdrivelse! En tals
mann for den forbudte, men like
vel høyst oppegående ekstrembe- 
vegelsen Kahane bedyret overfor 
utenlandske reportere at hans 
gruppe vil «følge etter Vainunu 
hvor han enn går. Han vil aldri 
kunne bevege seg fritt så lenge 
han lever». Emigrere får Vainunu 
tidligst om et år, om i det hele 
tatt. Og det til tross for at det er 
hevet over tvil at han ikke har 
flere atomhemmeligheter å røpe: 
Han hadde aldri noen høy stilling 
innen atomhierarki og sluttet ved 
Dinamo-prosjektet allerede i 1985.

I dag er kjernevåpenteknologien 
adskillig mer sofistikert enn den 
var for 19 år siden.

I skrivende stund har Vai
nunu, som ble kristen i 1986, til
hold hos den anglikanske bisko
pen i Jerusalem. Hans første 
ønske etter løslatelsen var å dra til 
St. Georgs-katedralen og takke 
Gud, men da det viste seg at hans, 
Vainunus, midlertidige adresse i 
Haifa
Jerusalems anglikanske biskop, 
Riah Abu el-Assal, det best å la 
ham bli på kirkens område. Selv 
der er han langtfra sikker.

For svært mange israelere er 
Vainunu ingen modig varskuro- 
per, men en spion og forræder. 
«Hvorfor hater de ham slik?» spør 
engelske Bruce Kent, veteran 
blant atomprotestanter og gam
mel venn av Vainunu, i en artik
kel i The Tablet (1. mai). Kent var 
blant de over 150 Vainunu-støtte- 
spillerne - noen fra Israel, men de 
fleste fra andre land - som ventet 
utenfor fengselet sammen med en 
høylydt og svært fiendtlig anti- 
grupper’ da den 49 år gamle 
Mordecai kom ut med hånden 
løftet til et V-tegn, et uttrykk for 
at han ikke var knekket og intet 
angret. Dagen etter fikk Kent 
sammen med en håndfull suppor
tere treffe Vainunu i haven ved St. 
Georgs-katedralen. «En uvirkelig 
ettermiddag,» skriver Kent, «der 
satt vi i solskinnet og pratet og 
spiste pistachionøtter.»

Men altså: Hvorfor så hatet? 
Én ting er at Vainunu brøt et høy
tidelig avlagt taushetsløfte og 
avslørte den israelske regjeringens 
løgn: offisielt var landet en ikke-

atommakt. Mange regjeringer vis
ste om saken, men så gjennom 
fingrene. «Jeg ville gjøre kjent det 
alle visste,» sa Vainunu en gang til 
sin mor. «Nå kan ikke regjeringen 
lyve lenger og si at vi ikke lager 
atomvåpen. Nå vet alle det.» 
Minst like ille som selve avslø
ringen er at Vainunu er «på kolli
sjonskurs med flertallet i Israel», 
skriver Kent. Vainunu har gjort 
det helt klart at han ikke støtter 
en jødisk stat, men ønsker en stat 
med fredelige og likeverdig sam
eksistens mellom jøder og palesti
nere.» Dertil er han energisk 
atomprotestant. Slikt er ikke 
populært: «Noen av dem som har 
gjort Vainunu til en helt, er idea
lister som ser for seg en verden fri 
for kjernevåpen,» noterte Jeru
salem Post den 21. april i år. 
«Andre prøver å utnytte saken i 
den hensikt å svekke Israel, et 
trekk i kampen mot den jødiske 
stat.» Nok et moment: Kort før 
han røpet atomprosjektet, var 
Vainunu, som nevnt, blitt kristen. 
Det kombinert med den politiske 
vanære ble for meget for hans 
ortodoks jødiske foreldre: Ikke 
lenge etter fengslingen kuttet de 
all kontakt med ham; broren 
Meir forble en trofast støtte.

Andre støtter kom til, et slags 
internasjonalt nettverk oppstod, 
ganske vanlige mennesker. I 1995 
begynte det amerikanske ektepa
ret Nick og Mary Eoloff, begge 
garvede atomprotestanter, å skrive 
brev til Vainunu. Det som begyn
te som politisk støtte, ble raskt til 
varig vennskap og dypt engasje
ment. I 1997 var Vainunus helse
tilstand blitt svært dårlig, det

blitt lekket, fantvar
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umenneskelige fengselsregimet 
tæret, og brevene til Eoloffs var 
foruroligende paranoide. De to 
bestemte seg for å adoptere 
Vainunu i håp om at det skulle 
kunne gi amerikansk statsborger
skap og muligens frigivelse før 
tiden. De håpet dessverre forgje
ves, men i egenskap av adoptiv
foreldre - det hører med at de har 
seks kjødelige barn - ble de del av 
den håndfull mennesker som fikk 
lov å besøke Vainunu i Ashkelon- 
fengselet. Flere ganger i året reiste 
de to fra Minnesota til Jerusalem. 
De var der også nå ved løslatelsen.

Det var ingen nedbrutt mann 
de så komme ut av fengselet. Rett 
før løslatelsen skrev Claire 
Schaeffer-Duffy i den amerikan
ske publikasjonen National 
Catholic Register: «Til tross for alt 
han har lidt, er Vainunus sinn 
(sinn) intakt, støtte og bønner fra 
vanlige mennesker som forstod 
hans vitnesbyrd, gjorde at det 
ikke raknet for ham. Hans tro er 
sterk, og hans overbevisning om 
faren ved kjernevåpen er urokke
lig. Selv om venner har oppfor
dret ham til å innta en lav profil, 
og selv om staten Israel fortsetter 
å true, sier Vainunu at han ‘ikke 
vil gi etter, eller gi opp (FOLD), 
angre eller be om unnskyldning, 
late som jeg er døv eller holde 
munn’».

Atomtrusselen døde ikke med 
den kalde krigen, selv om vi gjer
ne vil tro det i disse nyterror-tider. 
Den romsterer rett som det er, 
senest da Pakistan, dagen etter 
Kongresspartiets seier i India, ras
let med sine stridshoder. «I dag 
har åtte land kjernevåpen, og 
ikkestatlige organisasjoner kan 
godt være i ferd med å være i 
stand med å produsere sine egne,» 
påpeker Bruce Kent. Som minner 
om at «våren 2005 skal Ikke- 
spredningsavtalen for kjernevå
pen av 1968 opp til revisjon for 
muligens siste gang. Hvis det ikke 
er noen positive resultater, kan 
avtalen godt havne i historiens 
søppelkasse. Tittelen til tross drei
er avtalen seg ikke bare om spred

ning, men om avskaffelse av kjer
nevåpen generelt [-] Listen over 
‘kjerneulykker’ og feilberegninger 
blir stadig lengre ettersom de siste 
femti års historie avsløres. Det er 
på tide å bevege seg fra reduksjon 
av antall kjernevåpen til utryd
delse av slike våpen.» Det er også 
Vainunus standpunkt. Ikke rart at 
Israel - og andre som f. eks. USA? 
- vil ha et sannhetsvitne som 
Vainunu i husarrest, med forbud 
mot kontakt med utlendinger!

seg,» skriver Enstad, «at Ossietzky 
ble fengslet og dømt allerede i 
Weimarrepublikkens tid, altså et 
regime som hadde samme demo
kratiske legitimitet som alle de 

som har holdtregjeringer 
Vainunu innesperret i 18 år.»

Men tilbake til Johanne 
Schwarz som, det bør skytes inn, 
var etnisk jøde, født i Wien; forel
drene unnkom nazistene i tide og 
slo seg ned i Sverige; til Norge 
kom Johanna som lektor i svensk 
på 1960-tallet. Hvorfor det nett
opp var Vainunus sak som opptok 
henne så sterkt? spurte St. Olav i 
forbindelse med Ossietzky-prisen. 
«Det bare ble slik», var svaret. 
Selve rettssaken mot Vainunu

En som ville gledet seg over 
Vainunus løslatelse, men rast over 
restriksjonene på hans bevegelses
frihet etter sonet dom, er forfatte
ren, debattøren, samfunnsrefse- 
ren, dikteren, venstreradikaleren, 
katolikken og heltidsmedmennes- 
ket Johanne Schwarz, som døde i 
1996, 65 år gammel. De siste 
årene av sitt liv arbeidet hun 
utrettelig for å få Vainunu ut av 
fengselet, den norske PEN-klub- 
benbelønnet henne med sin 
ytringsfrihetspris for bl. a. dette 
arbeidet. En symboltung pris, 
oppkalt etter journalisten og 
publisisten Carl von Ossietzky 
(1889-1938), som døde etter år i 
fengsel og konsentrasjonsleirer. 
Han var en av de første som 
advarte verden mot den opprust
ningen Tyskland, stikk i strid med 
fredsavtalen etter første verdens
krig, raskt var i gang med og som 
skjøt enorm fart etter Hitlers 
maktovertagelse i 1933. I det 
nevnte innlegget i Vårt Land trek
ker Nils Petter Enstad en parallell 
mellom Vainunu 
Ossietzky: «Det er verd å merke

hadde nærmest gått henne forbi, 
«men for et par år siden gjorde en 
venn meg oppmerksom på den, 
og siden har Vainunus skjebne 
ikke sluppet taket i meg».

Vi har opplevd en del varsku- 
ropere i den senere tid. Modige 
mennesker som, taushetsplikt til 
tross, har følt samvittighetsplikt 
til å blåse i fløyten om alvorlige 
misforhold, både innen militære 
og storkapitalistiske foretak. 
«Noen ganger,» skriver Bruce 
Kent i artikkelen om Vainunu, 
«går den moralske plikt foran den 
juridiske.»

Johanna Schwarz sa det slik i 
et dikt en gang:

Jag har alldrig lyckas vdnja mig 
vid det som dr ont.

Har aldrig fatt den sortens tåla-
mod.

Det er redning og håp i slik 
utålmodighet. Verden trenger 
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mer av den.

Postverket beklager!
En del av våre abonnenter har gjort ekspedisjonen/redaksjonen 
oppmerksom på at de ved forrige utsendelse av St. Olav ikke bare 
fikk eget blad i kassen, men også eksemplarer adressert til andre 
med samme postnummer/i samme land. Vi har kontaktet Post
verket, som beklager det som er skjedd, og lover å sjekke rutinene. 
Skulle det skje igjen, nøl ikke med å kontakte oss, så vi kan melde 
videre til Postverket.

Hilsen St. Olavs ekspedisjon/redaksjon
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Lodging in Spains 
Monas The Guide to Lodging in Spain’s Monasteries

Mer enn 150 fantastiske klostere og slott i storbyer og innmurede 
landsbyer, ftvitvaskede byer og nydelige fiskehavner. Inneholder mer 
enn 150 fotografier.
Heftet, kr 274,- (Anacapa Press)
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The Guide to Lodging in Italy’s Monasteries
Mer enn 400 utrolige klostere og slott, fra metropoler til klippelands- 
byene i Toscana og Umbria. Inneholder mer enn 450 fotografier. 
Heftet, kr 274,- (Anacapa Press)

A Pilgrim’s Travel Guide:
Europe’s Monastery and Convent Guesthouses
Den største kilden for klostergjestehus i Europa. Inneholder mer enn 
450 omtaler av klostere i 20 land. Strålende for ferierende studenter, 
pilgrimer, historieelskere og alle som er interessert i klostere.
Heftet, kr 258,- (Liguori Publications)
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Jeg
er som
sand i et timeglass
som
bare
kan bli tid 

ved
å falle

Ana Blandiana (født 1942) 
i samlingen Kanskje noen drømmer meg, 
gjendiktet fra rumensk av Ioan Valeanu og 
Wera Sæther (Solum forlag 1990)


